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پیام سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به 
مناسبت روز روابط عمومی

حس��ین م��درس خیابانی، سرپرس��ت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در پیامی، فرا رس��یدن 
روز جهان��ی »ارتباط��ات و روابط عمومی« را به 

فعالان و تلاشگران این حوزه تبریک گفت.
ب��ه گزارش ش��اتا، در پیام تبریک سرپرس��ت 

وزارت صنعت، معدن و تجارت آمده است: 
علم ارتباطات و دست اندرکاران فعال در حوزه 
رواب��ط عمومی و رس��انه، به مثابه ش��ریان های 
حیات��ی آگاه��ی بخش��ی و عامل همبس��تگی 
مخاطب��ان و س��ازمان ها به ش��مار می آیند و به 
همی��ن دلی��ل، این ح��وزه در جای��گاه نهادی، 
س��تادی و اجرایی هر دس��تگاهی، سهمی مهم 
و انکارناپذی��ر ب��ه ویژه در روند اطلاع رس��انی و 

انسجام بخشی به افکار عمومی دارد.
در واقع کار ش��اخص روابط  عموم��ی، به ثمر 
رس��اندن مجموع��ه ای از تلاش ه��ا و اقدام��ات 
آگاهانه مبتنی بر برنامه ریزی به منظور کس��ب 
تفاه��م متقابل بی��ن س��ازمان و ذی نفعان بوده 
ت��ا به ش��کلی قدرتمن��د و در نقش ی��ک آیینه 
تمام نما، علاوه ب��ر برون داد اتفاقات و رویدادهای 
درون سازمانی، پاسخ های صریح، دقیق و شفاف 
در زم��ان مقتض��ی را ب��ه نیازه��ای اطلاعات��ی 
مخاطبان ارائه دهد. این همان نقش��ی است که 
روابط عمومی ها در هر برهه ای از زمان به منظور 
آگاهی بخش��ی به جامعه و شفاف س��ازی تمامی 

عرصه ها، به عهده گرفته اند.
امروز نقش بی بدیل روابط عمومی و رس��انه ها 
بر هیچ کس پوش��یده نبوده و رسانه ها به عنوان 
یکی از ابزارهای حکمرانی شایس��ته، در شرایط 
جدی��د دنیا به نح��وی نقش آفرینی می کنند که 
به صراحت می توان گفت امروز رس��انه، با سایر 
منابع در اختیار کش��ورها برای توس��عه، برابری 

می کند.
در چنین شرایطی، رسانه ها و وسایل ارتباطات 
جمعی، به عنوان ابزارهای��ی تعیین کننده برای 
اجرای سیاست های کارآمد، می توانند به قدری 
ق��وی عمل نماین��د که در برخی م��وارد، حتی 
جایگاه س��ایر ابزاره��ای مدیریتی را هم به خود 

اختصاص دهند.
امروز در ش��رایط جنگ اقتص��ادی تمام عیار 
برخی کشورهای س��لطه جو در دنیا با جمهوری 
اس��لامی ایران، نقش مه��م و اثرگذاری برعهده 
فعالان عرص��ه اطلاع رس��انی و روابط عمومی ها 
قرار گرفت��ه که بر پایه آن، بای��د با به کارگیری 
ابزارهای رسانه ای، یک بار دیگر، زمینه سربلندی 
کش��ور را فراهم آورند؛ لذا در چنین ش��رایطی، 
نقش آفرینی رس��انه  ها در عرص��ه امیدآفرینی و 
اطلاع رسانی از دس��تاوردها و موفقیت هایی که 
در شدیدترین محدویت ها و تحریم های ظالمانه 

در کشور حاصل می شود، امری ضروری است.
حال با عنای��ت به رهنموده��ای رهبر فرزانه 
انقلاب اس��لامی)دامت برکاته( در س��ال جهش 
تولید و تاکید موکد ایش��ان بر ضرورت عملکرد 
تمام��ی دس��تگاه های اجرای��ی در بخش ه��ای 
مختل��ف، حول مح��ور جهش تولی��د به منظور 
ایج��اد تغییری محس��وس در زندگی آحاد ملت 
بزرگوار ایران و نظر به تاکیدات ریاس��ت محترم 
جمهور مبنی ب��ر ایجاد روحی��ه امیدآفرینی در 
بخش های مختلف جامعه، بارس��نگینی بر دوش 
تمامی سیاستگذاران و مجریان در بخش روابط 
عمومی س��تاد وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، 
سازمان ها و شرکت های تابعه قرار گرفته تا ضمن 
اطلاع رسانی منسجم و دقیق از فعالیت های این 
وزارتخانه حول محور جهش تولید، زمینه س��از 
جل��ب و ج��ذب مش��ارکت حداکث��ری مردم، 
تش��کل ها، فع��الان اقتص��ادی، تولیدکنندگان، 
صنعتگ��ران، معدن��کاران، بازرگان��ان و اصناف 
مختلف برای توس��عه اقتصادی کشور با اولویت 
خوداتکای��ی، خودباوری و ارتقای توانمندی های 
بالقوه، شوند. در آستانه ۲۷ اردیبهشت ۱۳۹۹که 
به نام »روز جهان��ی ارتباطات و روابط عمومی« 
نامگذاری ش��ده، ب��ر خود واج��ب می دانم تا از 
زحم��ات تک تک فعالان عرص��ه روابط عمومی 
و رس��انه، که با علاقمن��دی و تلاش بی وقفه در 
مجموعه روابط عمومی های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، معاونت ها، س��ازمان ها و ش��رکت های 
تابعه و س��ایر بخش ه��ای مرتبط، مش��غول به 
خدمتگ��زاری و پیش��برد اه��داف وزارت متبوع 
هس��تید، تش��کر و قدردانی نموده و از پیشگاه 
خداوند متعال، بهروزی و کامروایی روزافزون را 

برای یکایک عزیزان مسئلت دارم.
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دریچه

سیاس��ت افزایش جذب س��رمایه گذار از س��وی ایمیدرو 
در منطق��ه وی��ژه اقتص��ادی خلیج ف��ارس، تاکنون س��بب 
س��رمایه گذاری ۴ میلی��ارد دلاری بخ��ش خصوصی در این 
منطقه ش��ده اس��ت. بنابر اعلام مس��ئولان منطقه اقتصادی 
خلیج فارس، این میزان سرمایه زمینه اشتغال برای ۱۰ هزار 

نفر را فراهم کرده است.
 به گزارش روابط عمومی ایمیدرو ، جذب سرمایه گذاران در 
بخش های برق و آب باعث ش��ده تا سرمایه گذار بیشتری در 
حوزه صنایع فولادی و فلزی و پتروش��یمی وارد این منطقه 

ش��وند. درحال حاضر کنسرسیوم تولید ۱۰ میلیون تن فولاد 
در منطقه ویژه، کلید خورده است و زیر ساخت ها برای تولید 
و تحق��ق این گونه برنامه های توس��عه ای برای ش��رکت های 

تولیدکننده در حال تکمیل است.
جهش�تولید�فولادسازان�در�منطقه�خلیج�فارس��

در س��ایت های جنوب��ی و میان��ی منطق��ه، آب و ب��رق 
م��ورد نی��از فولادس��ازانی همچ��ون صب��ا ف��ولاد، ف��ولاد 
 هرمزگان، مادک��وش و فولاد کاوه در این محدوده مس��تقر 

شده اند.

تامین زیرس��اخت ها موجب ش��ده اس��ت تا به  طور مثال 
ش��رکت مادکوش با ظرفیت ۲.۵ میلیون تن به چرخه تولید 
وارد ش��ود. همچنین ش��رکت فولاد کاوه ۱.۲ میلیون تن به 
ظرفیت تولید خود اضافه کرده اس��ت و فولاد هرمزگان نیز 

در حال انجام طرح توسعه در این منطقه است.
با توجه به اس��تقرار صنایع بزرگی نظیر فولاد، آلومینیوم و 
س��ایر صنایع، این منطقه به قطب صنعت فولاد، آلومینیوم، 
آن��د، تخلیه و بارگیری م��واد معدنی و نفت��ی و انرژی برق 

تبدیل شده است.

قائ��م مقام ایمی��درو خواس��تار تدوین نظامنام��ه جامع و 
 )HSEE( یکپارچه بهداش��ت، ایمنی، محیط زیست و انرژی
 در ایمی��درو و اب��لاغ آن ب��ه واحده��ای تابع��ه و پیمانکاران 

شد.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدن��ی ایران، عباس نعیمی در س��ومین جلس��ه 
کمیت��ه عالی HSEE ایمیدرو ضم��ن بیان این مطلب اظهار 
کرد: ایمنی و بهداش��ت جزو مس��ائل بس��یار حیاتی ایمیدرو 
بهش مار می رود و باید نظ��ارت همه جانبه ای بر این موضوع 
 انج��ام ش��ود؛ چرا که م��ا در برابر انس��ان و محیط زیس��ت، 

مسئول هستیم.
وی ادام��ه داد: با توجه به اینکه برخی پیمانکاران فعال در 
ش��رکت های تابعه ایمیدرو، ممکن اس��ت در رعایت مس��ائل 
ایمنی و بهداشتی و نظارت بر این موضوع، ضعیف عمل کنند، 
تدوین برنامه جامع ارتقای سطح HSEE پیمانکاران معدنی، 
ابلاغ و نیز نظارت دقیق بر اجرای آن برای جلوگیری از وقوع 

حوادث، ضروری است. 
وی اف��زود: در صورت تدوین و اجرای نظام نامه یادش��ده و 
همچنی��ن ارتقای برنامه های آموزش��ی، مش��کلات احتمالی 

موجود در کنترل ایمنی و عملیات رفع می شود.
 نعیمی با اش��اره به موضوع پیشگیری کرونا در شرکت های 
تابع��ه ایمیدرو گفت: ب��رای این منظور، ش��رکت های تابعه، 
اق��لام و تجهیزات لازم را تامین کنند ت��ا بتوانیم این بحران 

را پشت سر بگذاریم.

آم�وزش�کادر�مدیری�ت��HSEEپیمان�کاران���
معدنی

امیر ولدخانی، مدیر HSEE ایمیدرو در این جلس��ه ضمن 
ارائه گزارش��ی از شاخص های ایمنی س��ال های ۸۲ تا ۹۸، با 
بی��ان اینکه با وج��ود اقدامات مطلوب انجام ش��ده در حوزه 
پیمان��کاری، اما در برخی از بخش ها مش��کلاتی وجود دارد، 
گف��ت: براس��اس برنامه ممیزی عملک��رد HSEE واحدهای 
تابعه و تجزیه و تحلیل حوادث ش��دید رخ داده، علل اصلی و 
ریشه ای بروز حوادث شناسایی شده است که واحدهای تابعه 
و پیمانکاران این واحدها در اغلب موارد ضعف عملکرد دارند.

وی ادامه داد: از این رو، برای ارتقای س��طح کنترل ایمنی 
عملیات، نیاز به تقویت و اصلاح موارد شناسایی شده هستیم. 
در حوزه بهره برداری پیمانکاران، نیاز به تقویت ش��اخص های 
 HSEE و اهرم های نظارت��ی دفتر HSEE نظارت��ی ح��وزه
داری��م. ولدخانی با بی��ان اینکه نظارت بر ح��وزه پیمانکاری 

شامل ۲بخش انتخاب پیمانکار و نظارت در زمان اجرای امور 
محوله به پیمانکار اس��ت، گفت: درباره بخش اول، شیوه نامه 
ارزیابی HSEE پیمانکاران در مناقصات سازمان و واحدهای 
تابعه تهیه و ابلاغ ش��ده اس��ت و بر این اس��اس، پیمانکاران 
معدن��ی قب��ل از ورود به پیمان از نظر س��طح کیفی و کمی 
HSEE ارزیاب��ی خواهند ش��د. وی ادام��ه داد: درباره بخش 
دوم، نی��از به تدوین برنامه جام��ع نظارتی و ممیزی عملکرد 

پیمانکاران وجود دارد این برنامه در حال تهیه است.
مدیر HSEE ایمیدرو با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
کاهش بروز ح��وادث در واحدهای معدن��ی و صنایع معدنی 
تصریح کرد: ب��ا افزایش حجم فعالیت ه��ای واحدهای تابعه، 
اقدامات موثری از جمله تقویت ساختارهای سازمانی مدیریت 
HSEE، زیرس��اخت های HSEE، ممیزی س��الانه عملکرد 
HSEE، آموزش ه��ای مختلف و... برنامه ریزی و اجرا ش��ده 
است. وی افزود: در س��ال جاری، پروژه های مختلف پژوهشی 
در حوزه ایمنی و محیط زیس��ت نیز اجرا می ش��ود. ولدخانی 
با اش��اره به پیش��نهادات ای��ن واحد برای ایمن��ی واحدهای 
تابعه اذعان کرد: ایجاد سیس��تم یکپارچه مدیریت ریس��ک، 
تهیه روش های اس��تاندارد ایمنی کار در فعالیت های مختلف 
معدنی، پیگیری برنامه ه��ای بهبود عملکرد ممیزی و ارتقای 
سطح HSEE پیمانکاران، بخشی از این پیشنهادهاست. وی 
ادامه داد: آموزش کادر مدیریت HSEE پیمانکاران معدنی، 
تبدیل برنامه ممیزی عملکرد HSEE سالانه به جایزه تعالی 
HSEEو الزام واحدهای تابعه به دریافت گواهینامه در دست 

تدوی��ن این ممیزی نیز جزو پیش��نهادها و برنامه های آینده 
این مدیریت اس��ت. مدیر HSEE ایمیدرو از مدیران ارش��د 
واحده��ای تابعه س��ازمان با هدف پایش مس��تمر برنامه های 
HSEE ب��ه ص��ورت فع��ال در بازدید های VIP و جلس��ات 
ماهانه کمیته HSEE، خواستار حضور در واحدهای خود شد 
تا از روند اجرای برنامه های HSEE مطلع ش��ده و مشکلات 

احتمالی را حل و فصل کنند.
 وی اظهار امیدواری کرد: با ایجاد سیس��تم یکپارچه نظام 
جام��ع HSEE در س��طح واحدهای تابعه س��ازمان و توجه 
مدیران ارش��د واحده��ای تابعه و پیمانکاران، مش��کلات این 
ح��وزه کاهش یابد و هدف های س��ازمان در ایجاد محیط کار 

سالم و ایمن محقق شود.
آزمایش�غربالگری�در�شرکت�ملی�فولاد��

امیر نادری، مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد در این جلسه به 
صورت ویدیو کنفرانسی گفت: این شرکت برای کارکنان خود 
)۲۰۰ نفر(، آزمایش های غربالگری کرونا به روش آنتی بادی 

را انجام داد که خوشبختانه هیچ مورد مبتلا نداشتیم.
اختصاص��۲۱.5میلیارد�تومان�برای�کرونا��

پرهام خواجه پور، مدیر HSEE ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران با اش��اره به فعالیت بیش از ۲۱ هزار و ۸۰۰نفر 
در واحده��ای تابعه، گفت: این ش��رکت در مدت اخیر حدود 
۲۱.۵میلیارد تومان در زمینه کرونا هزینه کرده که ۱۸میلیارد 
توم��ان آن برای هزینه های داخلی و نی��ز حدود ۳.۵ میلیارد 

تومان در قالب مسئولیت اجتماعی پرداخت شده است.

سیاست�توسعه�ای�ایمیدرو�در�منطقه�اقتصادی�خلیج�فارس�

ضرورت�تدوین�نظام�نامه�جامع�و�یکپارچه��HSEEدر�ایمیدرو

ازمعادنکوچکمقیاسبوکسیتحمایتنمیشود
مدیرعامل�شرکت�معدنی�بوکسیت�کوه�سیاه�سرفاریاب:�

 گروهمعدن: 
مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی بوکس��یت کوه 
س��یاه س��رفاریاب گفت: معادن کوچک مقیاس 
بوکس��یت در اختی��ار بخش خصوصی اس��ت و 
این شرکت ها در توسعه و فعال سازی این حوزه 
بس��یار تاثیرگ��ذار بوده اند اما دول��ت هیچ گونه 
حمایت��ی از آنها نمی کند و تس��هیلاتی در این 
باره در نظر نمی گیرد؛ چنانچه بودجه اختصاص 
یافته برای اکتشاف بوکسیت، کافی نیست و این 
شرکت های معدنی با مشکلاتی در زمینه واردات 

ماشین آلات و دستگاه ها روبه رو هستند.
س��یدرامین کش��اورز در گفت وگو با »فلزات 
آنلاین« گف��ت: فعالیت خود را از س��ال ۱۳۹۶ 
فعالی��ت آغاز کردیم و معدن بوکس��یتی که در 
اختی��ار داری��م، دارای ۳ گرید برای نس��وز، فلز 
و س��یمان است. میزان اس��تخراج سالانه اسمی 
۱۰ه��زار تن ب��وده و می��زان ذخای��ره قطعی و 
احتمالی معدن کوه س��یاه سرفاریاب، به ترتیب 

۶۵۰ هزار تن و ۹۰۰ هزار تن است.
وی بیان کرد: بوکس��یت اس��تخراج شده را به 
شرکت های آلومینیوم ایران )ایرالکو(، آلومینیوم 
 ،)Qatalum( آلومینیوم قطر ،)جنوب )س��الکو
ش��رکت س��یمان نس��وز ایران، نس��وز پوشش 
س��پاهان عرضه می کنیم و با س��ایر شرکت های 

فولادی نیز مشارکت و همکاری داریم.
مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی بوکس��یت کوه 
ش��رکت های  داد:  توضی��ح  س��رفاریاب  س��یاه 
فولادی برای سرباره س��ازی از بوکسیت و آهک 
اس��تفاده می کنن��د. تولیدکنن��دگان زمانی که 
س��نگ آهن را ذوب می کنند این م��واد را باید 
اضاف��ه کنند ت��ا بتوانند ناخالصی ه��ای فولاد را 
جدا کنند. بوکس��یت موجب می شود مواد زائد 
موجود در س��نگ آهن جدا ش��ود و روی سطح 
 م��ذاب ق��رار بگی��رد، همچنین دم��ای ذوب را 

کاهش می دهد.
ذخایر�بوکسیت�کشور�کافی�نیست��

کش��اورز مطرح کرد: با اضافه ش��دن شرکت 
آلومینی��وم جن��وب و افزایش تولی��د آلومینیوم 
در کش��ور، میزان تقاضا برای آلومینا، رشد پیدا 
کرده است و کشور نیاز به ۳ میلیون تن آلومینا 
دارد. عیار بوکس��یت خریداری شده نیز به روش 
فرآوری کارخانه مرتبط است؛ برای مثال جاجرم 
مدول ۳.۶ )نس��بت آلومینا به سیلیس( به بالا را 
خریداری می کند. میانگین مدول بوکسیت ایران 
دو اس��ت و معادن بس��یار کم و انگشت شماری 
داری��م ک��ه مدول بالای دو داش��ته باش��ند. در 
صورتی که معادنی مدول بالایی داش��ته باشند، 
می��زان ذخیره کمتری دارند. باید توجه داش��ت 
که معادن بوکس��یت ایران ذخیره بالایی ندارند 

و نمی تواند پاس��خ گوی نیاز ش��رکت ها باش��ند. 
وی اذعان کرد: وضعیت اکتش��افات بوکسیت در 
کشور در مقایسه با سایر کشورها، بسیار ضعیف 
است، البته تمام دس��تگاه ها و فناوری های لازم 
و نوین برای اکتش��اف در کشور وجود دارد، اما 
بودج��ه کافی برای اکتش��اف بوکس��یت در نظر 

گرفته نشده است.
ام�کان�واردات�ماش�ین�آلات�وجود���

ندارد
مدیرعامل ش��رکت معدنی بوکسیت کوه سیاه 
س��رفاریاب عنوان ک��رد: تمام کش��ورها امکان 
س��اخت دس��تگاه ها و ماش��ین آلات لازم برای 
اکتشاف معادن بوکسیت را دارند اما کشور ژاپن 
بهترین تجهیزات را در این زمینه تولید می کند.

کش��اورز اضافه کرد: وضع تعرفه های گمرکی 
واردات،  قوانی��ن من��ع  س��نگین و همچنی��ن 
آس��یب های زی��ادی را به ش��رکت وارد کرد؛ به 
نحوی که نتوانس��تیم سال گذش��ته، بخشی از 
ماشین آلات مورد نیاز خود را از کشورهای دیگر 

تامین کنیم.
وی خاطرنش��ان کرد: مهم ترین درخواست ما 
از دولت در س��ال »جهش تولید«، فراهم کردن 
امکان واردات ماش��ین آلات و فناوری است. هر 
بی��ل مکانیکی در هر ماه هفت هزار و ۵۰۰ لیتر 

بنزین مصرف می کند، اما س��همیه ای که در این 
باره به ش��رکت تعلق گرفته، کمتر از چهار هزار 
لیتر اس��ت که باعث ش��ده هزینه تولید در این 
مجموعه افزایش یاب��د؛ در حالی که اگر بتوانیم 
از ماش��ین آلات مدرن تری استفاده کنیم، میزان 

سوخت کمتری نیاز خواهیم داشت.
مدیرعامل ش��رکت معدنی بوکسیت کوه سیاه 
سرفاریاب گفت: اکتش��اف بوکسیت روش ویژه 
و آس��انی ندارد؛ به این ترتیب، هزینه اکتشافی 
آن در مقایس��ه با س��ایر فلزات هزینه برتر است. 
ب��ه طور مث��ال، برای اکتش��اف س��نگ آهن، از 
دس��تگاهی به نام مگنومتر استفاده می شود که 

کارکرد راحتی دارد.
این دس��تگاه خاصیت مغناطیس��ی دارد که با 
اس��تفاده از آن می ت��وان از وج��ود ذخایر آهنی 
مطمئن ش��د. همچنین مع��ادن مس و نیکل را 
با دس��تگاه آی.سی.آر.اس. بررس��ی می کنند و 
می توانن��د میزان ذخیره این فلزات را به دس��ت 

بیاورند.
لزوم�فعال�سازی�معادن�کوچک�مقیاس���

بوکسیت
کشاورز بیان کرد: شرکت های خصوصی نقش 
بسیار تاثیرگذاری در اکتشاف و استخراج معادن 
بوکسیت دارند. در حقیقت، تمام معادن کوچک 

مقیاس بوکسیت در اختیار بخش خصوصی است 
و س��رمایه گذاری و اقدامات لازم در این معادن 
صورت گرفته است. تنها شرکت دولتی که وارد 
این حوزه شده، ش��رکت جاجرم است که کمتر 
از ظرفی��ت خ��ود، فعالیت می کن��د. در صورتی 
ک��ه ای��ن معادن کوچ��ک فعال ش��وند و دولت 
تسهیلاتی برای آنها در نظر بگیرد، می توانند در 
جهت توسعه اکتش��اف بوکسیت و رشد صنعت 

آلومینیوم سهم زیادی داشته باشند.
مدیرعامل ش��رکت معدنی بوکسیت کوه سیاه 
س��رفاریاب درباره تاثیر بیماری کرونا بر کاهش 
فعالیت ه��ای معدنی، تصریح کرد: ب��ا اینکه در 
ماه ه��ای اخیر، به دلیل ش��یوع بیم��اری کرونا 
میزان فعالیت ما کاهش پیدا کرده اس��ت اما به 
طور حتم در طول س��ال جبران می شود و ما با 

مشکلی مواجه نخواهیم بود.
وی در در پاس��خ به این سوال که آیا فعالیت 
معادن نفلین س��ینیت کش��ور بر بازار بوکسیت، 
موثر اس��ت یا خیر، گفت: ظه��ور معادن نفلین 
س��ینیت مانن��د معدن نفلین س��ینیت س��راب 
تاثیری بر فعالیت و عملکرد ما ندارد زیرا در این 
معادن خ��وراک و فرآیند تولید متفاوتی دارند و 
مشکلی برای بازار بوکسیت نیز ایجاد نمی  کنند. 
فرآوری نفلین سینیت هزینه زیادی را می طلبد 

و معدن کاران اگ��ر بتوانند به نتیجه مطلوبی در 
این زمینه برسند، می توانند در افزایش آلومینای 

کشور نقش داشته باشند.
قیمت�گذاری�بوکسیت�دولتی�است��

کش��اورز اظهار کرد: قیمت گذاری بوکس��یت 
دولت��ی اس��ت و تحت تاثیر قیمت ه��ای جهانی 
نیس��ت. قیمت بوکسیت از سوی شرکت جاجرم 
تعیین می شود و بسته به گرید آن، از ۲۰۰ هزار 
تومان به ازای هر تن تا یک میلیون و ۵۰۰هزار 
توم��ان به ازای ه��ر تن )گرید یک بوکس��یت( 

متغیر است. 
مدیرعام��ل ش��رکت معدن��ی بوکس��یت کوه 
س��یاه س��رفاریاب مطرح کرد: در کشور، تعداد 
ش��رکت هایی ک��ه در زمینه فرآوری بوکس��یت 
فعالی��ت می کنن��د، زیاد نیس��ت و بهتر اس��ت 
متولیان امر س��امانه ای برای ثبت اطلاعات این 
واحدها به تفکیک ظرفیت تولید و نوع محصول 
ایجاد کنند تا تعامل بهتری در این صنعت شکل 

بگیرد.
وی درباره ف��روش صادراتی بوکس��یت، بیان 
کرد: ش��رکت ما عمدتا بوکسیتی که در صنایع 
س��یمان کاربرد دارد را ص��ادر می کند. این نوع 
بوکس��یت در کش��ور به وفور وج��ود دارد و این 

گرید قابل استفاده در صنایع داخلی نیست.
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یادداشت

مدی��ر اجرای��ی و دبیر ش��ورای هماهنگی ط��رح احیا، 
فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک مقیاس از تش��کیل 
کمیته تخصصی برای بررس��ی تامین مالی معادن کوچک 
از طریق بورس خبرداد. به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، 
س��ید رضا عظیمی اظه��ار کرد: حال بررس��ی راهکارهای 
مناسب استفاده از ابزار بورس برای تامین مالی طرح احیا، 
نوسازی و توسعه معادن کوچک مقیاس معادن هستیم و 
امیدواریم با اس��تفاده از منابع موجود و قدرت بازار بورس 
بت��وان محدوده های معدنی غیرفعال و راکد را تامین مالی 
ک��رد. وی با بیان اینکه ای��ن اقدام با محوریت خانه معدن 
ای��ران، اتاق بازرگانی ایران و مس��ئولان ب��ورس در حال 
پیگیری اس��ت، ادامه داد: در صورت فراهم ش��دن شرایط 
تامی��ن مال��ی این ط��رح از طریق ب��ورس، در عین ایجاد 

یک تابلوی اطلاع رس��انی در بازار بورس به طور ش��فاف، 
زمینه اش��تغال و تولید در مناطق کمتر توسعه یافته و نیز 
ثروت آفرینی، رش��د اقتصادی و عدالت اجتماعی در کشور 

فراهم خواهد شد.
انعق�اد�تفاهمنام�ه�ب�ا�ش�رکت�های�ب�زرگ���

معدنی
مدی��ر اجرای��ی و دبی��ر ش��ورای هماهنگ��ی ط��رح احیا، 
فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچ��ک مقیاس با اش��اره به 
راهکارهای دیگ��ر تامین مالی این طرح گف��ت: ازجمله این 
راهکاره��ا، انعقاد تفاهمنامه های س��ه جانبه با ش��رکت های 
ب��زرگ معدنی مصرف کننده م��واد معدنی )معدنی و صنعتی 
گل گهر، معدنی و صنعت��ی چادرملو، صنایع ملی مس ایران، 
فولاد خوزس��تان( و صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 

معدنی اس��ت.  وی ادامه داد: این اقدام، ابتکاری جدید برای 
اس��تفاده از اعتبار آن ش��رکت ها برای تامین مالی و تضمین 
آن از س��وی صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
اس��ت. از نقاط قوت آن، اتصال معدن دار و مصرف کننده ماده 
معدنی با ات��کای ۱۰۰ درصدی بخش خصوصی بدون نیاز به 

تامین اعتبار دولتی است. 
عظیمی با اش��اره به شناس��ایی صنایع مصرف کننده مواد 
معدن��ی به عن��وان یکی از روش های تامی��ن مالی این طرح، 
تصری��ح ک��رد: در طرح مذک��ور، صنایعی ک��ه مصرف کننده 
خوراک عمده معادن خاص هس��تند شناسایی شده و از این 
طریق، مش��ارکت و تامی��ن مالی انجام می ش��ود. وی افزود: 
تاکنون بیش از ۱۰۰ مجموعه درخواس��ت خود در طرح ثبت 

و اعلام آمادگی کرده اند.

مش�ارکت�معدن�داران�با�شرکت�های�فعال���
صنایع�معدنی�و�شرکت�های�تامین�مالی

مدی��ر اجرای��ی و دبیر ش��ورای هماهنگی ط��رح احیا، 
فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک مقیاس با اشاره به 
مشارکت معدن داران با شرکت های فعال صنایع معدنی و 
شرکت های تامین مالی گفت: این روش، ساده ترین راهکار 
تامین مالی در بخش معدن است و در آن، برنامه هایی در نظر 
گرفته شده تا افراد حقیقی و حقوقی، منابع مالی خود را در 
 این بخش سرمایه گذاری کرده و امنیت سرمایه گذاران نیز
 حفظ ش��ود.  وی افزود: در این روش، فرآیندهای پیچیده 
و محدودیت های اداری و س��ازمانی کاهش یافته و تامین 
مالی در همه بخش های فرآیند معدنکاری از جمله سرمایه 

در گردش، در زمان کوتاه تری میسر خواهد شد.

مشارکت�معدن�داران�با�شرکت�های�تامین�مالی

حرکتروابطعمومی
درمسیرفناوری

سال هاست که ما 
مختلفی  تعاریف  با 
از روابط عمومی ه��ا 
رو به رو هس��تیم اما 
تکراری ترین  شاید 
ای��ن  در  تعری��ف 
حوزه همان موردی 

اس��ت که روابط عمومی ها را پلی میان درون و بیرون س��ازمان 
و همچنی��ن رابطی میان گروه ه��ای درون س��ازمانی می داند. 
روابط عمومی ارتباطات عمودی و افقی درون و بیرون سازمانی 
را گس��ترش می ده��د و به عنوان مغز متفک��ر، موتور محرک و 
ش��ریان حیاتی یک س��ازمان در نظر گرفته می ش��ود. همواره 
در این س��ال ها گفته ش��ده روابط عمومی ها باید امین مدیران 
س��ازمان و مخاطبان باش��ند؛ بنابراین هرچه اعتماد میان آنها 
کاه��ش پیدا کند، نقش روابط عمومی هم ضعیف تر می ش��ود.  
ش��اید تا س��ال های گذش��ته یکی از مهم ترین وظایفی که به 
روابط عمومی ها محول می ش��د کسب شهرت برای سازمان بود 
اما در ش��رایط حاضر مجموعه  ها به این نتیجه رس��یده اند که 
مهم ترین اصل در یک روابط عمومی شناخت نیازها و مطالبات 
یک دستگاه و مخاطبان آن است. جایگزینی کسب شناخت با 
ش��هرت یکی از مهم ترین تغییراتی است که ما باید در دیدمان 
نس��بت به روابط عمومی ها داشته باش��یم. البته درحال حاضر با 
پیش��رفت فن��اوری و ایجاد نوع جدیدی از ارتباطات بس��یاری 
از فعالیت های کلیش��ه ای تغییر ک��رده و نقش روابط عمومی ها 
بس��یار متفاوت تر ش��ده اس��ت. ارتباطات دوس��ویه و تعاملی 
افزایش یافته، ابزارها سریع تر شده و از شکل سنتی خود فاصله 
گرفته اند. انواع ش��بکه ها و فناوری های ارتباطی به وجود آمده 
ک��ه زم��ان را از روابط عمومی ها گرفته اند، چراک��ه باید بتوانند 
در کوتاه تری��ن زم��ان واکنش نش��ان داده و پاس��خگوی تمام 
اقش��ار جامعه باشند.  با ورود فناوری اتفاق مهمی که رخ داده 
این اس��ت که پاسخگویی به ش��هروندان مجازی شکل گرفته 
اس��ت. اقدام روابط عمومی ها در این حیطه بسیار مهم شده که 
بتوانند به ش��هروندان مجازی از ه��ر طبقه فرهنگی، اجتماعی 
و اقتصادی در هر زمان پاس��خگو باش��ند. کار در ۲۴ س��اعت 
شبانه روز و ۷ روز هفته یکی از وظایف روابط عمومی ها است که 
در این رابطه شکل گرفته و باعث شده مسئولان روابط عمومی 
مث��ل کارمن��د معمولی نباش��ند. آنها باید بتوانن��د مخاطب را 
اقن��اع و اعتم��اد آن را جلب کنند تا از فضای رس��انه ای عقب 
نمانند. یکی دیگر از وظایف روابط عمومی ها اقناع مدیران برای 
استفاده هرچه بیشتر از فناوری نوین است که گاهی مواقع کار 
راحتی نیس��ت؛ بنابراین به جرات می توان گفت روابط عمومی 
بار س��نگینی را بر دوش می کش��ند. باتوجه به تغییراتی که در 
حوزه اطلاع رس��انی و ارتباطی ش��کل گرفت��ه، وظایف مدیران 
روابط عمومی نیز تغییر کرده اس��ت. یکی از مهم ترین وظایف 
انتخاب بهترین روش ارتباطی برای دس��تگاه یا سازمان  است. 
اینک��ه مس��ئول روابط عمومی چه روش��ی را انتخ��اب کند که 
درس��ت و به موقع باش��د، در حیات و ادامه راه س��ازمان بسیار 
تاثیرگ��ذار اس��ت. در دوره جدید مدی��ران روابط عمومی باید 
بتوانند مدیران استراتژیک باش��ند و علاوه بر عوامل ارتباطی، 
مدیریت اس��تراتژیک را هم بلد باشند و نقاط قوت و مسیرهای 
مناسب ارتباطی که مربوط به سازمان است را شناسایی کنند. 
البته اگر جایگاه روابط عمومی در یک سازمان شایسته نباشد 
و مدیران ارش��د به مدیر روابط عمومی اعتماد نداش��ته باشند، 
رس��یدن به این اهداف کاری دش��وار و ناممکن است؛ بنابراین 
باید جایگاه روابط عمومی شناخته شده و پرقدرت باشد.  درباره 
نقش و ارتباط میان رسانه ها و روابط عمومی نیز باید گفت به طور 
سنتی همیشه روابط عمومی ها مجرای رسمی اطلاع رسانی یک 
س��ازمان بوده  و رس��انه ها هم در مقابل س��عی کرده اند فضای 
رسمی را شکسته و به پیچ های غیررسمی دست پیدا کنند، اما 
در عصری که ش��فافیت و سرعت در اطلاع رسانی حرف اول را 
می زند دیگر دوگانه رس��انه و روابط عمومی را نداریم. همه باید 
در کنار هم بتوانیم هرچه سریع تر به روش های نوین اطلاعاتی 

دست پیدا کنیم.
در ای��ن فضا رس��انه ها هم چن��دان کار آس��انی برای جذب 
مخاطب ندارند. ش��اید ش��هروند-خبرنگاران در خیلی از مواقع 
ای��ن مج��ال را از رس��انه ها گرفته اند. در این بی��ن اگر بتوانیم 
مرز بین روابط عمومی و رس��انه ها را برداش��ته و چاره ای برای 
اطلاع رس��انی س��ریع در کنار دقت و صحت و س��واد رسانه ای 

بیندیشیم، می توانیم موفق تر عمل کنیم.
امروز زمان آن رس��یده که روی س��واد رس��انه ای کار کنیم، 
چراک��ه  نمی توانی��م جلوی کانال ه��ای فک��ری را بگیریم. باید 
به عنوان بخشی که دغدغه اطلاع رسانی داریم در کنار رسانه ها 
فعالیت هایی را انجام دهیم تا س��واد رسانه ای را افزایش دهیم. 
گاهی در حوزه کاری سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
اتفاقاتی می افتد که ش��اهد رشد اخبار بس��یار اشتباه هستیم؛ 
بنابراین وظیفه ما به عنوان روابط عمومی و رس��انه ها این است 
ک��ه برای افزایش آگاهی مردم تلاش کنیم تا تنش و اس��ترس 
در جامع��ه ایجاد نش��ود و اخبار درس��ت در میان اخبار جعلی 

گم نشوند.

الهاممعینیجزنی
مدیرروابطعمومیسازمانزمینشناسی
واکتشافاتمعدنیکشور

مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی چادرملو در 
پیامی به مناس��بت روز روابط عمومی و ارتباطات گفت: 
یک��ی از تحولات عمده عصر حاض��ر تاثیر و تاثر جوامع 
مختل��ف بر فرهن��گ، باور و زندگ��ی اجتماعی یکدیگر 
است، مردم برای ادامه زندگی در جوامع امروز نیازهای 
ت��ازه ای پیدا کرده اند و چاره ای جز س��ازگار با ش��رایط 

موجود ندارند.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ش��رکت چادرمل��و، ناصر 

تق��ی زاده اف��زود: انس��ان ام��روزی نمی توان��د در برابر 
حوادث اتفاق��ات و رخداد های جهانی بی تفاوت باش��د 
چ��را که می داند هر رویدادی حتی در دورترین مناطق 
جهان نس��بت به موقعیت مکان��ی اش می تواند به طور 

غیر مستقیم یا مستقیم در زندگی او تاثیر گذار باشد. 
ب��ه این ترتیب انس��ان امروزی ب��رای ادامه زندگی و 
موفقی��ت، نیازمند کس��ب اطلاعات از جه��ان پیرامون 

خود است.

وی خاطرنشان کرد: در این میان فعالان عرصه روابط 
عمومی نقش��ی انکار ناپذی��ر در انتقال صحیح، دقیق و 
صادقانه اندیش��ه ها و تحولات س��ازمان مطبوع خود به 
افکار عمومی دارند و بی تردید ش��فافیت در همه ارکان 
یک س��اختار اقتص��ادی می تواند تاثی��رات مثبت و اثر 

بخشی در روند رو به رشد آنها داشته باشد.
تقی زاده گفت: ما نیز بر این باوریم که روابط عمومی 
پل ارتباطی مس��تحکم میان دستگاه های و هر ساختار 

س��ازمانی با اف��کار عمومی جامعه اس��ت. این روز را به 
تمامی دس��ت  ن��در کاران روابط عموم��ی تبریک عرض 
می کن��م و ب��رای هم��گان آرزوی توفیق و س��ربلندی 

می کنم. 

مدیرعاملشرکتمعدنیوصنعتیچادرملوتاکیدکرد:

نقشروابطعمومیدرانتقالصحیح،دقیقوصادقانهاندیشهها

روحیه�حمایتی�وجود�ندارد��
حسن حس��ینقلی، رئیس اتحادیه 
ایران  صادرکنندگان سرب و روی 
با اشاره به توانمندی های کشور در 
حوزه س��رب و روی گفت: بیش از 
در  روی  و  س��رب  اندی��س   ۷۰۰
کشور وجود دارد و مناطق زیادی 
داریم که سرب و روی را در دل خود جای  داده اند اما یا 

عیار پایینی دارند یا اکتشاف و استخراج  نشده اند.
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی ایران با 
بی��ان اینکه روحیه ای ک��ه در تصمیم گیران حوزه معدن 
وج��ود دارد به هیچ وج��ه حمایتی نیس��ت، اظه��ار کرد: 
اکتشاف، استخراج و فرآوری مواد معدنی در حوزه سرب 
و روی در کش��ور مش��کلات زی��ادی دارد. باوجود تمام 
ش��عارهایی که داده می شود، شاهد اقداماتی هستیم که 

مانع رشد آن می شود.
حس��ینقلی با اش��اره به مش��کلاتی که ب��رای بخش 
خصوص��ی در این حوزه وجود دارد، بی��ان کرد: وقتی با 
سیاس��ت های مختلف بخش خصوصی را تحت  فشار قرار 
دهیم و منابع مالی آن را مصروف عوارض و حقوق دولتی 

می کنیم، دیگر پولی برای اکتشاف باقی نمی ماند.
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی ایران با 
اشاره به سیاست های غلط در کشور اظهار کرد: متاسفانه 
۷ سالی که آقای س��رقینی معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت بود بخش س��رب و روی را بس��یار ضعیف کرد و 

باعث شد ما از ترکیه سرب و روی وارد کنیم. 
ش��عارهایی هم که امروز برای رونق تولید و اکتش��اف 
مطرح می ش��ود بیش��تر در بخش آهنی ه��ا و طرح های 
ایمیدرو خلاصه  ش��ده و بخش س��رب و روی کش��ور را 

در ب��ر نمی گیرد. او ادامه داد: امیدوارم آقای اس��ماعیلی 
به عنوان معاون جدید معدنی وزارتخانه در سیاس��ت های 
گذشته تجدیدنظر کند و بتواند قوانین و ضوابطی بگذارد 
که بخش اکتش��اف و استخراج و فرآوری مواد معدنی در 

حوزه سرب و روی بهبود پیدا کند.
حسینقلی با بیان اینکه اکتش��افات در معدن انگوران 
تمام ش��ده و مناب��ع این معدن نیز در حال اتمام اس��ت، 
گفت: ام��روز عیارها کاه��ش و ناخالصی های این معدن 

افزایش یافته است. 
هرچند ممکن اس��ت اطراف این مع��دن اندیس هایی 
وجود داش��ته باشد اما هنوز به نتیجه قطعی نرسیده ایم. 
معدن مهدی آباد نیز که درگذش��ته اکتشاف شده به این 
دلیل که ۲۰ س��ال در دست دولت بوده کار چندانی در 
آن انجام  نش��ده، در حالی  که اگر دست بخش خصوصی 

بود وضعیتی بهتر از اینها داشت.
او با اش��اره به اهمی��ت نقش آفرینی بخش خصوصی و 
رونق معادن راکد خاطرنشان کرد: اگر به شرکت هایی که 
در حال اکتشاف هستند کمک و وام های ارزان قیمت به 
آنها داده ش��ود، وضعیت معادن سرب و روی بهبود پیدا 
می کند. باید صندوق بیمه فعالیت های معدنی را تقویت 
و س��رمایه آن را چندین برابر کنیم تا به هر فعال معدنی 

که دست به اکتشاف می زند، وام ارزان قیمت بدهد.
 باتوجه به مدیریت شایس��ته صن��دوق بیمه مطمئن 
هستم با حل شدن مش��کل مالی، این صندوق می تواند 

نقش خود را به درستی ایفا کند. 
او تاکی��د کرد: کمک مالی صندوق بیمه به معادنی که 
عیار پایی��ن دارند این فرصت را می دهد که کنس��انتره 

پرعیار را با راندمان بالا تولید کنند.
حس��ینقلی در پاس��خ به این س��وال که آینده تولید و 

صادرات در حوزه سرب و روی کشور را چطور می بینید، 
بی��ان کرد: امیدوارم هر چه زودتر معدن مهدی آباد فعال 
ش��ود تا بخش��ی از مواد اولیه موردنیاز کارخانجات روی 
تامین ش��ود؛ البته به ش��رط اینکه این مع��دن به دنبال 
تولید شمش نرود و تنها به عنوان تولیدکننده ماده اولیه 
 به صورت اکسیده یا سولفوره برای کارخانجات روی کشور 

فعالیت کند.
ساده�تر�کردن�قوانین��

 محمود گوهرین، عضو هیات مدیره خانه معدن ایران با 
بیان اینکه ایران ازجمله کش��ورهایی است که در بخش 
سرب و روی همیشه پیش قدم بوده، اظهار کرد: سرب و 
روی یکی از معادنی است که همیشه در ایران استخراج 
می ش��ده است؛ به طور مثال معدن نخلک در انارک یکی 
از معادن قدیمی است که به همت سازمان تهیه و تولید 

مواد معدنی فعال  شده و تولید قابل توجهی دارد. 
عض��و هی��ات مدیره خان��ه معدن 
ای��ران با اش��اره به اینک��ه ذخایر 
معدنی برخی معادن سرب و روی 
رو ب��ه اتمام اس��ت، اظه��ار کرد: 
مع��دن انگ��وران زنج��ان ازجمله 
معادن مهم س��رب و روی کش��ور 
است که امروز ذخایر آن رو به پایان است، این در حالی 
اس��ت که در مناطق دیگر اس��تان های زنج��ان، اردبیل، 
مش��هد و خراس��ان جنوبی ظرفیت های��ی داریم که باید 

هرچه سریع تر آنها را فعال کنیم.
 گوهرین با اش��اره به معادن س��رب و روی غیرفعال در 
کش��ور گفت: معادن زیادی در اط��راف انارک داریم که 
غیرفعال هس��تند. از جمله مع��ادن غیرفعال می توان به 
مهدی آباد اش��اره کرد که اگر فعال شود می تواند در دنیا 

رتبه اول یا دوم را داش��ته باش��د و کشور را ازنظر تولید 
سرب و روی جلو بیندازد. 

عضو هی��ات مدیره خانه معدن ایران ب��ا تاکید بر اینکه 
باید به یک پنجره واحد دس��ت پی��دا کنیم، اظهار کرد: 
متاس��فانه ام��روز معدن��کاران با قوانین دس��ت وپاگیری 
روبه رو هس��تند؛ به ط��ور مثال گاهی ب��رای گرفتن یک 
پروانه بهره برداری باید ۷ سال دوندگی کرد تا بالاخره به 
آن رس��ید. با این شرایط نمی توانیم آنطور که بایدوشاید 
پیش برویم، این در حالی اس��ت که در ش��رایط تحریم 
معادن می توانند کارس��از باش��ند و نباید جلوی فعالیت 

آنها را گرفت. 
گوهرین با اش��اره به اقدامات قوه قضاییه برای تس��هیل 
ام��ور، تصریح ک��رد: همانطور ک��ه امروز آقای رئیس��ی 
به دنبال س��اده کردن مجوزها، قوانین و س��رعت در امور 
هستند باید در این مسیر حرکت کرد. اگر دریچه واحدی 
برای ارائه مجوزها تشکیل شود، زودتر می توانیم به هدف 
برس��یم و معادن زیادی که در کش��ور راکد هستند را به 

جایگاهی بالا برسانیم. 
او تاکی��د کرد: باتوجه به کاهش قیمت نفت با س��اده تر 
کردن قوانین و ایجاد دریچه واحد معادن س��رب و روی 

می توانند موجب رشد اقتصادی شوند. 
عض��و هیات مدیره خان��ه معدن ایران در پاس��خ به این 
س��وال که برای رش��د ص��ادرات س��رب و روی چه باید 
بکنیم، گفت: مس��ئله مهم رسیدن به دریچه واحد است. 
معدنکار باید هزینه کند تا به نتیجه برس��د اما به محض 
اینکه به نتیجه رسید با مشکلات زیادی روبه رو می شود. 
اگر می خواهیم صادرکننده و تولیدکننده خوبی داش��ته 
باش��یم باید مش��کلات س��ر راه معدنکار را حل کنیم و 

نگذاریم از ۳۰ دستگاه مجوز بگیرد و سرگردان شود.

راه احیای معادن سرب و روی
»روزگار�معدن«�بررسی�کرد:

 منی�رحض�وری: حدود ۸۰ معدن س��رب و روی در کش��ور وجود دارد 
ک��ه پروانه بهره ب��رداری دو معدن ب��زرگ انگوران و مهدی آباد، دولتی اس��ت و 
پروانه بهره برداری س��ایر معادن به بخش خصوصی واگذار ش��ده اس��ت. معادن 
انگ��وران زنجان، مهدی آباد یزد، عمارت اراک و ایرانکوه اصفهان از جمله معادن 
مهم س��رب و روی کشور هس��تند. ایران رتبه چهارم تولید ماده معدنی سرب و 
روی را در آس��یا پس از چین، قزاقس��تان و هند دارد. همچنین ششمین کشور 

تولیدکننده ش��مش روی و پنجمین کش��ور تولیدکننده شمش سرب در آسیا 
اس��ت. با این حال سهم تولید و صادرات کشور حدود یک درصد کل تولیدات و 
صادرات جهانی است. هم اکنون ۲۲۰ هزار تن شمش روی در کارخانه های بزرگ 
و کوچک کش��ور تولید می ش��ود، درحالی که طبق برنامه ریزی ها و اهداف کمی 
بخش معدن و صنایع معدنی کشور در چشم انداز ۲۰ ساله، میزان تولید شمش 
روی باید به ۳۰۰ هزار تن در سال افزایش پیدا کند. درحال حاضر ۹۵ واحد در 

صنعت روی در حال فعالیت هستند که از این تعداد ۸۲ مورد را واحدهای تولید 
ش��مش روی تش��کیل می دهند و ۵۲ واحد آن در استان زنجان مستقر هستند. 
در ش��رایط فعلی بیشتر واحدهای تولید س��رب و روی کشور به دلیل دسترسی 
نداشتن به میزان خاک مورد نیاز با عیار مناسب، کمتر از ظرفیت اسمی خود در 
حال فعالیت هس��تند. روزنامه  »روزگار معدن« در این شماره خود برای بررسی 

وضعیت معادن سرب و روی کشور به سراغ کارشناسان رفته است.
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نظرگاه

 مرگ سازمان ها با بهره  نگرفتن
 از فناوری  نوین  ارتباطات

از زم��ان ورود روابط عموم��ی به ادبیات دیوان س��الاری اداری 
ای��ران تا به امروز، ای��ن حوزه همواره تعریف و کارکردی س��هل 
و ممتنع داش��ته اس��ت: س��هل از دیدگاه عموم مردم که نسبت 
به آن ش��ناخت کافی و دقیق علمی ندارند و کارکرد آن را برای 
انجام فعالیت های اجرایی س��اده ای چون چاپ و پاسخگویی های 
رای��ج تصور می کنند؛ و ممتنع از دیدگاه صاحبان فن و اندیش��ه 
ک��ه می دانند از هم��ان روزهای اولیه ش��کل گیری ای��ن واژه و 
مت��داول ش��دن آن تا به ام��روز، روابط عمومی هم��واره حوزه ای 
پیچی��ده و تأثیرگذار بوده اس��ت و کارکرد آن برای س��ازمان ها 
 و ارگان ه��ا حیاتی ت��ر از آن چی��زی اس��ت که در ذه��ن عموم

 وجود دارد.
کارکردهای�روابط�عمومی��

بر اس��اس مجموع تعاریف ذکرش��ده از روابط عمومی، می توان 
کارکردهای زیادی را برای این حوزه در نظر گرفت. روابط عمومی 
روحیه پرسشگری را بس��ط می دهد، قدرت اقناع دارد، هدایت و 
نفوذ در افکار عمومی را برنامه ریزی می کند، تنظیم کنندۀ روابط 
درون و بیرون از سازمان است، بر بهبود سرمایۀ اجتماعی سازمان 
مؤثر است و می تواند مش��ارکت در فعالیت ها را افزایش دهد و... 
این ها گوشه ای از ویژگی ها و کارکردهای روابط عمومی بر اساس 
تعاریف کلاس��یک آن است، کارکردهایی که به مرور شکل گرفته 
و امروز و با رش��د فناوری ارتباطات و اطلاعات بس��یار بیشتر هم 

شده است.
تأثیر�فناوری�بر�روابط�عمومی��

پیش��رفت فناوری به خصوص در ح��وزه ارتباطات و حرکت به 
سمت دیجیتالیزیشن )Digitalization( و فعالیت های آنلاین 
دنی��ای جدی��دی را به روابط عمومی باز کرده اس��ت. دنیایی که 
حداق��ل در ایران، در ابتدای راه آن هس��تیم و هنوز مس��یرهای 
بس��یاری را در آن طی نکرده ایم. وجود فناوری های نوین، روابط 
عموم��ی را ملزم می کند که با فاصله گرفتن از الگوهای س��نتی 
و قدیمی و اس��تفاده صرف از رس��انه های اصلی و کلاس��یک به 
س��مت رس��انه های جدید و اجتماعی حرکت کند. فناوری امروز 
باعث شده الگوهای خطی و یک طرفه به الگوهای تعاملی تبدیل 
ش��ود. برقراری ارتب��اط و انتقال اطلاعات به سیاس��ت گذاران و 
برنامه ریزان س��ازمان و همچنین س��رعت، شفافیت و جهت دهی 
صحیح اطلاع رس��انی از مدیریت س��ازمان ب��ه مخاطبان وظایف 
اصل��ی رواب��ط عمومی اس��ت. انج��ام ای��ن مأموری��ت نیازمند 
 دانس��تن ش��یوه ها و روش های تازه و کارب��رد تجهیزات ارتباطی
 نوین اس��ت. روش های قدیمی دست یابی و نگهداری اطلاعات و 
پ��ردازش و انتقال آن در عص��ر کنونی، که عصر انقلاب اطلاعات 
و ارتباطات اس��ت، روابط عمومی را با س��کون مواجه خواهد کرد. 
امروز دیگر مدت هاس��ت از عصری که می ش��د با یک رپورتاژ در 
یک نش��ریه پرمخاطب، پیام خود را به مخاطب برس��انیم فاصله 
گرفته ایم. امروزه پیشرفت های ارتباطی باعث شده افکار عمومی 
توسعه پیدا کند و آن تفسیر قدیمی که روابط عمومی را تنها در 
دایره تعامل با رسانه ها محدود نگه می داشت بی اعتبار شود. دنیای 
ارتباط��ات، ما را ملزم به ایجاد و حفظ تعاملات گس��ترده، نه تنها 
با رس��انه های گروهی، که با گروه ها و اش��خاص مرجع اجتماعی 

می کند و این دنیای جدیدی است که پیش روی ماست.
هوش�مصنوعی�و�روابط�عمومی��

در می��ان تغیی��رات گس��ترده ای ک��ه در ح��وزه ارتباط��ات و 
روابط عموم��ی روی داده، یک��ی از مهم تری��ن و راهبردی ترین ها 
»هوش مصنوعی« و تأثیر آن بر فناوری های حوزه روابط عمومی 
بوده اس��ت. تأثیر این فناوری امروز در حوزه های مختلفی مانند 
آنالیز و ارتباط و ش��بکه های اجتماعی داده کاوی مشخص است. 
پیشرفت این حوزه به قدری بوده که امروز »بات ها« یا »ربات ها« 
به عنوان دستیار در روابط عمومی ها مورد استفاده قرار می گیرند 
و هر روز به تنوع و شمار آنها افزوده می شود.  جمع آوری اطلاعات 
به صورت هوشمند و با استفاده از هوش مصنوعی نه تنها در وقت 
صرفه جوی��ی کرده، بلکه باعث کاهش هزینه های مربوطه به دلیل 
اس��تفادۀ به صرفه تر از نیروی انسانی ش��ده است. از طرفی دقت 
هوش مصنوعی به دلیل دخیل نبودن عناصری مانند خس��تگی، 
کم بودن انگیزه، شرایط نامساعد روحی، اختلافات درون سازمانی 
و.... بهره وری را افزایش داده اس��ت. اما نکته ای که در استفاده از 
این فناوری باید مورد توجه قرار گیرد آن است که این فناوری و 
فرآوری های آن باید در کنار نیروی انس��انی و همراه با عواطف و 
احس��اس و درک انسان به کار رود. گرچه با تعریف الگوریتم ها و 
کدنویسی ها می توان به تجزیۀ اطلاعات و تحلیل آن توسط هوش 
مصنوعی نزدیک ش��د و قدم های بسیار مؤثری نیز در این حوزه 
برداش��ته شده اس��ت، اما کماکان نمی توان از نقش کاربر انسانی 
برای تحلیل دقیق تر و صحیح تر اطلاعات چشم پوشی کرد. شهود 
و عواطف و درک انسان مسئله ای است که هنوز فناوری نتوانسته 
به آن وارد ش��ود.  درحال حاضر بهترین راه برای روابط عمومی ها 
ترکی��ب هوش مصنوعی و نیروی انس��انی اس��ت. ع��دم توجه و 
اس��تفاده از این فناوری های ارتباطی و بسنده کردن به الگوهای 
قدیمی به ایجاد رکود یا حتی مرگ س��ازمان منجر می ش��ود. در 
عصری که اطلاعات در حال انفجار است و حجم اطلاعات به نحو 
بی سابقه ای رشد داشته، دیگر نمی توان بدون فناوری های وابسته 
به هوش مصنوعی مانند »تحلی��ل بیگ دیتا« از تغییرات و افکار 

عمومی مطلع بود و با آن تعامل داشت.
منبع:روابطعمومیفولادمبارکهاصفهان

ایرجترابی
مدیرروابطعمومیفولادمبارکهاصفهان

قیمت خرید عادلانه سنگ آهن، به نفع شرکت های فولادی است
دبیر�انجمن�تولیدکنندگان�و�صادرکنندگان�سنگ�آهن�ایران:�

 گروهمعدن: 
ب��ه تازگی و با توافق معاون امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از یک س��و و تش��کل های 
صنفی مرتبط با اس��تحصال س��نگ  آهن و تولید فولاد از 
سوی دیگر، مقرر شد تش��کل های بخش خصوصی نحوه 
قیمت گ��ذاری کل اقلام زنجیره ارزش ف��ولاد از معدن تا 
فولاد را به ای��ن معاونت ارائه کنند و تصمیم گیری نهایی 
ب��ا حاکمی��ت خواهد ب��ود. درحال حاضر مع��دن داران و 
تولید کنن��دگان س��نگ معدن آه��ن و اقلام��ی از قبیل 
س��نگ آهن دانه بن��دی و کنس��انتره آه��ن، قیمت خرید 
ش��رکت های فولادی را س��ودآور و عادلانه نمی دانند. به 
منظور بررسی این موضوع همیشه پر چالش حوزه معدن 
و فولاد، گفت وگوی معدن۲۴ با س��عید عس��کرزاده، دبیر 
انجمن تولید کنندگان و صادر کنندگان س��نگ آهن ایران 

به شرح زیراست: 
اس�ماعیلی،معاونجدیدام�ورمعادنوصنایع�

معدنیوزارتصنعتومعدن،اعلامکردندکهارائه
پیش�نهادنحوهقیمتگذاریزنجی�رهارزشفولاد
به4انجمنوتش�کلازجمل�هخانهمعدنوانجمن
س�نگآهنسپردهشدهاس�ت.وضعیتجلساتو
مذاکراتاین4تشکلچگونهبودهوآیابهتوافقو

اجماعنظررسیدهاید؟
نخستین بار است که مجموعه وزارتخانه، ۴ تشکل مامور 

کرد که به توافقی درباره قیمت گذاری برسند.
از ای��ن ۴ تش��کل، ۲انجمن مرتبط با موضوع هس��تند 
ازجمله انجمن س��نگ آهن ایران و انجمن تولید کنندگان 
ف��ولاد ای��ران. ۲مجموعه خانه معدن ایران و کمیس��یون 
مع��دن و صنایع معدنی ات��اق بازرگانی و صنایع ایران هم 
در کنارش��ان خواهند بود. تا الان هم جلس��ات متعددی 
داش��ته ایم و چندین فرمول برای قیمت گذاری بررس��ی 
ش��ده و ما پیش��نهادمان را ارائه کردیم ول��ی هنوز بحث 

نهایی درباره آن انجام نشده است.
پیش�نهادک�هارائ�هش�ده،نظرمش�ترکهر�

4تشکلاست؟
بل��ه و فکر می کنم هم عدالت را در طول زنجیره ارزش 
فولاد در پی خواهد داشت و هم بخش معدن که نسبت به 

آن غفلت شده، مورد توجه قرار خواهد گرفت.
متاس��فانه تا الان به س��رمایه گذاری در بخش معدن، با 
جدیت نگاه نش��ده و متولی س��ابق آن یعنی معاون امور 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی وزارتخانه )جعفر س��رقینی(، 
در بحث ه��ای توس��عه ای جدی نبود. ما در س��ال ۱۳۹۸ 
مطابق ب��ا آمار وزارتخانه در حوزه معدن، ش��اهد کاهش 
س��رمایه گذاری بودیم و غفلت از س��رمایه گذاری، باعث 
آس��یب دیدن کل زنجیره فولاد ش��ده اس��ت. ما امیدوار 
هس��تیم با اصلاح قیمت ها و توازن در کس��ب سود همه 
بخش ها، بخش معدن نیز مورد توجه سرمایه گذاران قرار 
بگیرد و بتوانیم رشد کل زنجیره ارزش را داشته باشیم. 

درش�هریورس�ال1398ک�هدریاف�تعوارض�
25درص�دیب�رصادراتس�نگآهنتصویبش�د،
بعض�یازفعالانمعدنمیگفتندک�هاینعوارضبه
نفعفولادیهاتعیینش�دهاس�ت.دروضعیتفعلی
وباترکیباین4تش�کلیکهقرارش�دپیش�نهاد
قیمتگ�ذاریرابرایزنجیرهارزشفولادبهوزارت
صنع�تومعدنارائهکنند،آیاکفهبهنفعمعدنیها

ومعدنداران،سنگینشده؟
در وض��ع ع��وارض ۲۵ درصدی، برخ��ی هماهنگی های 
غیر کارشناس��ی اعم از هماهنگی های سیاسی و رفتارهای 
پوپولیس��تی و رس��انه ای دس��ت به دس��ت ه��م داد و در 
شرایطی که ما در تمام حلقه های بالادستی زنجیره فولاد، 
م��ازاد مصرف داخلی داش��تیم، به س��متی رفتیم که این 

مازاد مصرف نتواند صادر شود.
ای��ن کار باع��ث ش��د در کوتاه م��دت، مجموعه ه��ای 
ف��ولادی احس��اس کنن��د ک��ه س��ود می کنن��د. چراکه 
وقت��ی م��ازاد عرضه، در ی��ک کالا وج��ود دارد و محدود 
ب��ه عرضه کردن در داخل کش��ور ش��ود، طبیعی اس��ت 
 ک��ه ب��رای مصرف کنن��ده و ش��رکت ف��ولادی، ران��ت

 ایجاد می کند. در این حالت، آن مصرف کننده به خودش 
اج��ازه می دهد ب��ا ما درباره قیمت و نح��وه پرداخت پول 
چانه زنی کند. این دوس��تان در آن بخش احساس خوبی 
داش��تند و متوجه این موضوع نبودند که در طولانی مدت 
به ضرر خودش��ان خواهد ش��د ولی ما بای��د فراتر از نگاه 
بخشی، به مسائل کل زنجیره تولید توجه داشته باشیم. به 
دلیل اینکه چنین عوارضی، س��رمایه ها را از بخش معدن، 
ف��راری می دهد، بخش��ی از ای��ن نوع بنگاه ه��ا را تعطیل 
می کند و بخش��ی از این بنگاه ها که درحال ساخت بودند 
س��رعت خودش��ان را کُند می کنند و انگیزه فعالیت را از 

آنها می گیرد.
م��ا فکر می کنیم ب��ا این اصلاح قیمت ها، این مش��کل 

اصلاح و تصحیح ش��ود و اش��تباهی که در س��ال ۱۳۹۸ 
انجام شد، به نقطه درست خودش برگردد.

ما باید ش��رایط را به گونه ای فراه��م کنیم که با اندک 
تش��ویق تولید کنن��دگان واحدها و تحری��ک عِرق ملی و 
تمایل به توسعه و ترقی کشور، همه را قانع کنیم که مواد 
معدنی تولید ش��ده را در داخل کش��ور عرضه کنند مگر 

اینکه مازاد بر مصرف داخلی وجود داشته باشد.
ب�ااص�لاحقیمتهاک�هرضایتفع�الانبخش�

معدنرادرپیداشتهباشد،چهتغییریدروضعیت
فعالیتمعادنبهطورواقعیایجادمیشود؟

اگر شرایط به شکلی شود که برای تولید کننده جذابیت 
داش��ته باش��د، خیلی از معادن قابلیت دارن��د که دوباره 
راه ان��دازی ش��وند چراکه مع��ادن کوچک و متوس��ط ما، 
در س��ال گذش��ته تقریبا در رک��ود و خمودگی فرورفتند 
 و ب��ا این اتف��اق، وارد م��دار فعالیت می ش��وند و این کار 

ارزش دارد.
البته بر اس��اس مطالعات بین الملل��ی، معادن بزرگ به 
لحاظ قیمت تمام ش��ده، حدود ۳۴.۷درص��د هزینه تمام 
ش��ده پایین ت��ری دارند. در نتیج��ه، این مع��ادن بزرگ 
نمی توانند ملاک باش��ند در اینکه بگوییم این تصمیم در 

بخش معدن تاثیر گذاشت یا نه.
هر قیمتی که تعیین ش��ود باز ب��ه دلیل این که قیمت 
تمام ش��ده معادن بزرگ، پایین تر است، این نوع معادن 
می توانند به کار خودش��ان ادامه بدهند ولی از این طرف، 
وقت��ی که در فعال س��ازی معادن کوچ��ک تحریک ایجاد 
کنی��د و آنه��ا را بهره ور کرده و ش��رایط جذاب��ی را برای 
س��رمایه گذاری ایجاد کندید، ش��کوفایی در بخش معدن 

رخ می دهد.
م�امیدانیمیک�یازمزیتهایمع�ادنایران،�

اس�تفادهازان�رژیارزاناس�ت.درحالحاض�رکه
مع�ادنازان�رژیارزانقیم�تاس�تفادهمیکنند
ول�یس�نگآهنراب�اقیم�تمطلوبخودش�ان

نمیفروشند،چقدرسودآورهستند؟
تنها چیزی که به معادن داده می شود سهمیه گازوئیل 
است. بخشی که از سهمیه انرژی استفاده می کند، بخش 
فولاد اس��ت. کارخانه فولاد، برق چند ص��د مگاواتی را با 
تعرف��ه ای دریافت می کند که در هی��چ کجای دنیا با این 

قیمت نمی فروشند.
اما معادن کشور ما از گازوئیل و برق استفاده می کنند.

این استفاده، خیلی جزئی است.
بالاخ�رهمع�ادنکوچ�کومتوس�طب�اای�ن�

قیمته�ایخریدکهفولادیهاتاالانداش�تهاند،
آیانس�بتبههزینهتمامشدههرمعدن،سودقابل

توجهیدارندیانه؟
درحال حاضر سود ندارند ولی اگر قیمت ها اصلاح شود، 
این مع��ادن جان می گیرند. بالاخره م��ا در بخش معدن، 

چیزی به نام »عیار حد« داریم. 
ما ش��رایط را به گونه ای پیشنهاد کرده ایم که عدد عیار 
حد، از ۲۵ به ۲۰ درصد بیاید. با این کار، بخش عمده ای 
از باطله )ضایعات فرآیند جداس��ازی بخش ارزش��مند از 
غیر ارزشمند معدن( که دور می ریزیم، وارد چرخه تولید 
می ش��ود. البته با کارهایی که در س��ال ۱۳۹۸ انجام شد، 
هزینه تمام ش��ده را بالا برده ش��ده و مثلا عیار حد از ۷ 
درصد به ۴۰ درصد بالا آورده ش��ده. ب��ا این کار، هر چه 

معدن زیر عیار ۴۰ درصد داریم تعطیل می شوند.
از یک طرف، معادن ب��زرگ فعال که عیارهای مختلف 
دارن��د، نیم��ی از ماده معدن��ی را که تا عی��ار ۲۵ درصد 

اس��تحصال می کردن��د، درحال حاض��ر کل فاصل��ه ۲۵ 
ت��ا ۴۰ درصد را باطل��ه می دانند. به همی��ن دلیل، اتفاق 

وحشتناکی می افتد.
با این کارها، ما منابع ملی را نابود می کنیم. بسیار مهم و 
ارزش��مند است که با دقت به این موضوعات توجه شده و 
بر آنها توافق شود که یک مورد مهم، همین موضوع است.

آی�افک�رمیکنی�ددرس�ال1399،درنهایت�
مش�کلقیمتگذاریدرحوزهزنجیرهارزشفولاد،

بهطورکاملحلمیشود؟
ما بس��یار امیدوار هس��تیم و اگر این اتفاق بیفتد، سال 
۱۳۹۹، س��ال رونق بخ��ش معدن خواهد بود. متاس��فانه 
بخ��ش معدن، از بخش های مغفول مانده در اقتصاد ایران 
است. ما ۳۶۴معدن س��نگ آهن دارای پروانه بهره برداری 
داری��م ولی معادنی که همین الان فعالیت می کنند بالای 

۱۵۰ واحد نیستند.
اتفاق��ی ک��ه در س��ال ۱۳۹۷ رخ داد، ای��ن ب��ود ک��ه 
خوش��بختانه تعداد معادن فعال به ۲۰۴واحد رسید ولی 
یک تصمیم غلط و کار غیرکارشناس��ی، باعث شد بخش 

عمده ای از معادن ما از مدار رونق و تولید بیفتند.
اگر الان تصمیم درس��تی دریافت شود بخش معدن ما 
این قابلیت را دارد که در سال ۱۳۹۹ دوباره جان بگیرد.

بهنظرتان،آیاتولیداتمعادنیکهواقعامصرف�
داخلینداشتندبایدازعوارض25درصدیمستثنا

میشد؟
م��ا باید ب��ه دنبال ایج��اد ارزش افزوده باش��یم ولی در 
زنجی��ره فولاد، ب��ه خاطر همین تصمیمات��ی که دریافت 
شد فسادهای چند هزار میلیاردی اتفاق افتاد. این آماری 
که می گویم مربوط به س��ال ۱۳۹۸ و واقعی اس��ت. مگر 
می ش��ود ما بتوانیم فولاد خام را با قیمت ۳۸۰ دلار صادر 
کنیم ولی بگوییم صادر نکن و با آن میلگرد ایجاد کرده و 

ارزش افزوده ایجاد کنیم.
این طور می شود که پول برق و آب بسیار اندک گرفته و 
برق و آب واحدهای نورد را تامین کنیم و شمش فولاد را 
به میلگرد تبدیل کنیم و بعد با قیمت ۳۵۰ دلار بفروشیم. 
در تولی��د میلگرد، حداقل ۵ درصد از ش��مش فولاد هدر 
می رود و انرژی و آب زیادی باید صرف تولید میلگرد کرد 
اما بع��دا آن را با قیمت ۳۵۰ دلار فروخته ایم. کجای این 

کار ارزش افزوده است. 
البت��ه م��ا همی��ن الان هم، اعتق��ادی به خام فروش��ی 
نداریم. از نظر ما کلوخه س��نگ آهن، خام است و صادرات 
سنگ آهن کلوخه نداریم ولی بقیه حلقه ها کارخانه دارد و 

محصول بوده و خام نیست. 
بالاخره برای س��نگ آهن دانه بندی، اعداد و ارقام بالایی 
هزینه می ش��ود و اگر س��نگ آهن به کنس��انتره و گندُله 
تبدیل ش��ود، هزینه دارد. مثل این اس��ت که ما بخواهیم 
همه شیر خام موجود در کشور را به بستنی تبدیل کنیم. 
در حالی که ما اینقدر بس��تنی نیاز نداریم و باید ماست و 
پنیر هم تولید کنیم. اساس��ا نگاه صفر و یکی داش��تن به 

اقتصاد، غلط است.
مع�اونام�ورمع�ادنوصنایعمعدنیپیش�ین�

وزارتصنعت،کنس�انترهوسنگآهندانهبندیرا
خاممیدانس�تومعتقدبودبایدمانعخامفروشی
شددرحالحاضرمعاونجدیدامورمعادنوصنایع
معدنیوزارتصنعتچهنظریداردوآیاکنسانتره

وسنگآهندانهبندیراخاممیداند؟
س��رقینی حتی می گفت گندله و آهن اسفنجی هم خام 
هس��تند و برای آهن اسفنجی هم عوارض ۲۵ درصدی در 

نظر گرفتند. ایش��ان کارهای فراقانون��ی انجام می داد اما 
اسماعیلی، نماینده مجلس بوده و قانون را می فهمد.

ایشان متولی نقش��ه راه معدن بوده و می فهمد چه کار 
کن��د که مع��دن از رون��ق نیفتد و به ط��ور کامل فرآیند 
 خام فروش��ی را درک ک��رده و کم��ک می کن��د ک��ه این

 اتفاق رخ ندهد.
از آن طرف بها می دهد به کسانی که در صنایع معدنی 
و تبدی��ل مواد به محصولات قابل فروش، س��رمایه گذاری 

کنند.
قطعا اس��ماعیلی، کنس��انتره را خام نمی دان��د. درباره 
دانه  بن��دی نمی دانم چ��ه نظری دارند ول��ی این موضوع 
بس��تگی ب��ه سیاس��ت های ایش��ان دارد به نظ��رم، اگر 
بخواه��د به موض��وع س��ختگیرانه نگاه کن��د، نمی گوید 
خام اس��ت و می گوید ارزش افزوده پایین��ی دارد و اجازه 
بدهید ارزش افزوده بالاتری ایجاد ش��ود یعنی حرف های 
 ایش��ان، غیرکارشناس��انه نیس��ت و حداق��ل الان چنین 

نظری دارند.
بر اس��اس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، در س��ال 
۱۳۹۸ در ح��د ۲۰ میلیون تنُ فولاد خام در کش��ورمان 
تولی��د ش��ده و ۴ میلیون تُ��ن هم محص��ولات فولادی. 
اکبریان رئیس انجمن س��نگ آهن در ۱۹ اس��فند ۱۳۹۸ 
گفته ان��د که ۹۰میلیون تنُ س��نگ آهن در س��ال ۱۳۹۸ 

تولید شده.
آی�اای�ن90میلیونت�نپاس�خگوینیازهای�

کارخانهه�ایف�ولادیهس�تومیتوان�دمقداری
صادرشودیاپاسخگونیست؟

قطعا ما سنگ آهن مازاد بر مصرف داخلی داریم.
درحال حاض��ر دولت در تعیین قیمت فولاد وارد ش��ده 
به بورس کالای کش��ور و در نتیجه س��نگ آهن، مداخله 
ک��رده و تلاش می کند قیمت ه��ا را در حد پایین و کمتر 
از قیمت های جهانی نگه دارد تا مردم ما تحت فش��ار قرار 

نگیرند.
درچارچ�وب� ک�ه بحثهای�ی ب�ا نهای�ت در

4تش�کلمرتبطب�امعدنوفولادمطرحش�ده،آیا
بهط�ورمش�خصمیخواهیدقیمتس�نگمعدن
راب�اقیمتجهانیبهش�رکتهایف�ولادیایرانی

بفروشید؟
خیر. ما فقط می خواهیم قیمت های جهانی معیار باشد. 
برای مثال اگر قیمت جهانی، یک عدد مش��خص اس��ت، 
می خواهی��م قیمت فروش س��نگ آهن ما، درصدی از این 

عدد پایین تر باشد.
انجمنتولیدکنندگانسنگآهنچهنظریدارد�

ومایلاستقیمتس�نگآهنچقدرازقیمتهای
جهانیپایینترباشدکهبافروشآنبهکارخانههای

فولادداخلی،برایشماهمسودآورباشد؟
ما فرمول طراحی کرده ای��م و برای موضوعات مختلف، 

متفاوت است.
بالاخرهس�نگآهنیکهعیارمناسبیداردچه�

قیمتیداش�تهباش�دوچقدرازقیمتهایجهانی
پایینترباش�دکهدرزنجیرهارزشفولاد،س�ودبه
ش�کلعادلانهتقسیمشودومعدندارانهمراضی

باشند؟
من الان نمی توانم عدد خاص��ی را بگویم. چون فرمول 
دارد و فرم��ول را هم نمی توانم بگویم چون هنوز تصویب 
نش��ده. اگر پیشنهاد ما، مورد قبول قرار بگیرد و عملیاتی 
ش��ود، باز هم اختلاف زیادی با قیمت های جهانی خواهد 

داشت.

امروزه در عصر حاضر اگرچه نگوییم ارتباطات نخستین 
عنص��ر و اساس��ی ترین اص��ل مورد نیاز بش��ر اس��ت، اما 
به ج��رأت می توان گفت یک��ی از بنیادی تری��ن دانش ها 
و مهم ترین عوامل پیش��رفت انس��ان امروزی و ش��الوده و 

زیربنای سایر علوم قرن حاضر است. 
 به گزارش روابط عمومی فولاد خراسان ، روابط عمومی، 
هنر و علم اجتماعی اس��ت که درون و برون دستگاه را به 
هم پیوند می دهد و حس��گر توانمند س��ازمان از یک سو و 
پیام رس��انی امین و حافظ تعاملات اجتماعی س��ازمان از 

س��وی دیگر است. اهمیت جایگاه روابط عمومی 
در عصر ارتباطات و در دورانی که اطلاع رس��انی 
در همه عرصه ها پیش��تاز است، دو چندان شده 
اس��ت به گونه ای که تصویر بیرونی مخاطبان از 
کوش��ش ها و تلاش های هر مجموع��ه در آیینه 

فعالیت روابط عمومی تبلور می یابد. 
بدون ش��ک روابط عمومی ب��ه عنوان هنرهش��تم و یک 
»فن« و »هنر« نقش بسزایی در برقراری و تسهیل ارتباط 
دوس��ویه بین مدیران س��ازمان و کارکنان دارد، به طوری 

ک��ه امروزه کمتر س��ازمانی را می توان یافت که 
خود را بی نی��از از روابط عمومی بداند و در عین 
حال موفقیت های چش��مگیری را در زمینه های 
مورد نظر و تحقق اهداف از پیش تعیین شده به 

 دست آورده است. 
ش��ایان ذک��ر اس��ت مجموع��ه فعالیت های 
و  درون  ارتباط��ی  پ��ل  عن��وان  ب��ه  روابط عموم��ی 
بی��رون س��ازمان از اهمی��ت وی��ژه ای در تحق��ق اهداف 
اس��تراتژیک س��ازمان بر خوردار اس��ت و مهم ترین نقش 

روابط عمومی حفظ حیثیت و اعتبار س��ازمان و همچنین 
 اعتبارس��ازی جدید متناسب با ش��رایط و ویژگی های هر 

مجموعه است.
  ل��ذا ب��ه مناس��بت ف��رار رس��یدن روز ارتباط��ات و 
روابط عمومی، فرصت را مغتنم ش��مرده، این روز را گرامی 
داش��ته و ب��ه تمامی فع��الان پر تلاش این عرص��ه به ویژه 
هم��کاران واح��د روابط عموم��ی مجتمع فولاد خراس��ان 

تبریک عرض می گویم.
کسریغفوری،مدیرعاملفولادخراسان

پیام�مدیرعامل�فولاد�خراسان�به�مناسبت�روز�روابط�عمومی
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یادداشت

تاکنون نه صنایع بالادستی و نه پایین دستی آلومینیوم مورد توجه 
متولیان در وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار نگرفته اند

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان به نقش سازنده رسانه ها 
در توسعه کشور اش��اره کرد و گفت: رسانه ها به نسبتی 
که کارشناس��ی و تحلیلی عمل کنن��د می توانند اثر گذار 

باشند.
به گ��زارش روابط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، منصور 
یزدی زاده با اش��اره به اینکه فعالیت با وجود شیوع کرونا 
سخت است و بر شدت مشکلاتی مانند تامین سنگ آهن 
افزوده اس��ت گفت: جهش تولید می توان��د اتفاق بیافتد 
و این امر که از س��وی مقام معظم رهبری مطرح ش��ده 
است، پشتوانه کارشناسی دقیق و بسیار درستی دارد. در 
ذوب آهن اصفهان شرایط برای جهش تولید فراهم است. 
البته این امر مس��تلزم اتخاذ سیاست درست از سوی 
وزارت صم��ت جهت تخصیص مواد اولیه اس��ت. در این 
صورت ام��کان افزایش ۲۰ درصدی در تولید را داریم تا 

به تولید ۳ میلیون تن در سال برسیم.
وی خاطرنش��ان ک��رد: مزایای تولید ف��ولاد در ایران، 
نی��روی کار ارزان، منابع انرژی ف��راوان و ارزان و منابع 
سرش��ار م��واد اولی��ه اس��ت که ب��ه همین دلای��ل نیز 
قیمت گذاری دستوری در بورس کالا انجام می شود. این 

درحالی اس��ت که تعداد نیروی انس��انی صنایع فولادی 
به گونه ای اس��ت ک��ه عملا از مزی��ت ارزان بودن نیروی 
انس��انی بی بهره هس��تند. از طرفی ذوب آه��ن اصفهان 
برخلاف س��ایر صنایع فولادی ای��ران از روش کوره بلند 
برای تولید فولاد استفاده می کند که این امر موجب عدم 

بهره مندی از یارانه انرژی می گردد.
 تف��اوت این امر در هر کیلو فولاد افزون بر هزار تومان 
است و باعث تفاوت س��وددهی ذوب آهن با سایر صنایع 
می ش��ود. ضمن اینکه تامی��ن مواد اولیه نی��ز به دلایل 

مختلف از جمله خام فروشی، به سختی انجام می شود.

ی��زدی زاده اظه��ار ک��رد: تولید کننده در واق��ع نباید 
دغدغه تامین مواد اولیه را داش��ته باش��د و فقط باید به 
تولید فکر کند. در صنعت فولاد با سهمیه بندی از سوی 
وزارت صم��ت ب��ه راحتی می توان مواد اولی��ه مورد نیاز 

تولید کنندگان راتامین کند.
وی افزود: ۴۰ درصد ظرفیت تولید ذوب آهن اصفهان 
الان معطل س��نگ آهن است. سنگ آهن درشت دانه که 
مورد نیاز ذوب آهن است، به بهانه ارزآوری صادر می شود 
در حالی که این س��نگ آهن در ذوب آهن اصفهان تبدیل 
به محصولات ب��ا ارزش افزوده بالا می گردد که به مراتب 

ارزآوری بیشتری دارد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: در ش��رایط کنونی 
ک��ه با تحریم و ش��یوع کرون��ا روبه رو هس��تیم، صنایع 
فولادی اگر صادرات نداش��ته باش��ند با بح��ران مواجه 
می ش��وند. خوش��بختانه صادرات در حال انجام است و 
البته دغدغه اصلی درباره صادرات، شیوه نامه های داخلی 
است و نه فشار تحریم ها. از طرفی بودجه عمرانی کشور 
هر سال نصف می شود که آن هم جذب نمی گردد و عملا 

مصرف محصولات ساختمانی را کاهش می دهد.

وی اف��زود: وقت��ی ذخی��ره مناس��بی از م��واد اولی��ه 
نداری��م، در مواجه��ه ب��ا مش��کلاتی همچ��ون ش��یوع 
کرون��ا، س��یل، زلزله، اغتش��اش، اعتص��اب و... با بحران 
 مواج��ه می ش��ویم که در س��ال گذش��ته با هم��ه آنها

 روبه رو شدیم.
ی��زدی  زاده ضمن انتقاد از قیمت گذاری دس��توری در 
بورس کالا گفت: متاس��فانه این سیاست که در گذشته 
باشکس��ت رو به رو ش��د، دوباره در حال اعمال است که 
نتیجه ای جز فش��ار بر تولید کنند و ایجاد رانت در بازار 
نخواهد داش��ت. عم��لا مصرف کننده نیز س��ودی از این 

کنترل قیمت به  دست نمی آورد.
وی افزود: در س��ال ۱۳۹۷ نیز سیاست قیمت گذاری 
دس��توری اعمال ش��د اما در پایان س��ال به بورس کالا 
بخش��نامه ای ص��ادر ش��د که ب��ر آن اس��اس خریداران 
بای��د مابه  التف��اوت قیمت ه��ای کاهش یافته ناش��ی از 
قیمت گذاری دستوری را به فروشنده پرداخت می کردند 
که این در عمل هیچ گاه رخ نداد. آن بخش��نامه نش��انگر 
اش��تباه بودن سیاس��ت قیمت گذاری دس��توری بودکه 

سال جاری نیز همان رویه در حال تکرار است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان: 

قیمت گذاری دستوری به نفع واسطه است

غفلت دولتمردان از صنعت آلومینیوم
 ارتقاء روابط عمومی

 با تشکل های تخصصی

در  قب��ل  مدت��ی 
جمع صمیمی برخی 
مدیران روابط عمومی 
شرکت های معدنی و 
موضوعی  به  فولادی 
ک��ه  ک��ردم  اش��اره 
در  را  آن  تک��رار 

آغازی��ن روزهای هفته روابط عمومی و ارتباطات خالی از لطف 
نمی بینم. واقعیت این است که هر ساله در این روزها از جایگاه 
و نقش روابط عمومی بس��یار گفته و نوش��ته می ش��ود، اما در 
بیشتر موارد به طرح پاره ای موضوعات تکراری، تئوری پردازی 
و تبریک و تشکر بسنده می شود. تردیدی نیست که در سالیان 
اخیر اهمیت این حرفه بیش از پیش در فضای مدیریت کشور 
متجلی شده و با تنوع، گسترش و پیچیدگی رسانه های جمعی 
و گردش انبوه اطلاعات، نقش متخصصان روابط عمومی بیش 

از گذشته نمود یافته است. 
ام��ا در این می��ان، آنچه به طور عام در می��ان متخصصان و 
مدیران روابط عمومی و به طور خاص در فضای معدن و صنایع 
معدن��ی آنچنان که باید، مورد توج��ه جدی قرار نگرفته؛ لزوم 
ارتب��اط جدی، ممتد، هدفمند و برنام��ه دار روابط عمومی ها با 
یکدیگر و تعامل آنها در یک س��اختار و بستر مناسب است. در 
واق��ع روابط عمومی ها اگر روابط پویا و جدی را از روابط درون 
همکاران و مدیران خود که من آن را در اینجا روابط خصوصی 
می نامم! آغاز کنند، در ساماندهی سایر روابط موفق تر خواهند 

بود. 
در کن��ار کارکردها و دغدغه های عادی و همگانی واحدهای 
روابط عمومی در س��ازمان ها و نهادهای گوناگون، بس��یاری از 
چالش ها، نیازها و رویکردهای روابط عمومی در حوزه معدن و 
صنایع معدنی مش��ترک یا لااقل شبیه به یکدیگر است. انتقال 
تجربیات، همکاری و هم افزایی، هماهنگی در پیش��برد اهداف 
مشترک و نیل به ایده های تازه می تواند از جمله دستاوردهای 
ارتب��اط جدی ت��ر واحدهای روابط عموم��ی در حوزه معدن و 

صنایع معدنی باشد. 
طی دو دهه حضورم در عرصه روابط عمومی شاهد برگزاری 
جلسات پراکنده و تشکل های بسیاری بوده ام که حاصل همت 
و ت��لاش فعالان و بزرگان این حرفه برای گس��ترش ارتباطات 
تخصصی لااقل در س��طح ش��رکت های هم��کار و هم گروه در 
هلدینگ ها یا بخش��ی از زنجیره تولید بوده است. اما به دلایل 
گوناگ��ون هنوز تا رس��یدن به تش��کلی فراگیر و متناس��ب با 

گستردگی و نیازهای صنعت فاصله بسیاری وجود دارد.
 هفت��ه روابط عمومی و ارتباطات فرصت مغتنمی اس��ت تا 
ضمن تقدی��ر از تمامی تلاش های انجام ش��ده در این زمینه، 
توجه مدی��ران و همکاران را بار دیگر به ل��زوم راه اندازی یک 
تش��کل تخصصی جام��ع و تاثیرگذار جلب کرده و پیش��نهاد 
تشکیل انجمن روابط عمومی های حوزه معدن و صنایع معدنی 
را مطرح کنم.  برای کارآیی و بهره وری بیشتر این تشکل توجه 

به نکاتی چند، خالی از فایده نخواهد بود. 
حمایت و حضور نهادهای دولتی در تشکل یادشده بر اعتبار 
آن خواه��د افزود، اما محوریت و س��ردمداری آنها از تحرک و 
پویایی اش خواهد کاس��ت. توصیه می ش��ود ضمن همکاری و 
هماهنگی کامل با دس��تگاه های حاکمیتی، از دولتی شدن آن 
احتراز ش��ود. هدف گذاری، برنامه ریزی و سازماندهی دقیق در 
قالب تدوین یک اساس��نامه جامع برای تشکل، از بایسته های 
ش��روع این حرکت ارزش��مند خواهد بود. برای نیل به نتیجه 
مطلوب باید امکان حضور ش��رکت های کوچک و متوس��ط در 
کن��ار بنگاه های ب��زرگ و همکاری و اس��تفاده از ظرفیت های 
آنها به خوبی فراهم ش��ود. اس��تفاده از تج��ارب و ظرفیت های 
س��ایر تشکل های موجود در گس��تره انجمن ها و هلدینگ ها و 

شرکت های همکار بر غنا و ارزش این کار خواهد افزود. 
مقول��ه آموزش و توانمند س��ازی علمی و عمل��ی مدیران و 
نیروهای رواب��ط عمومی در اولویت کارکرده��ای این انجمن 
قرار خواهد داشت. باید پذیرفت که متاسفانه در زمینه ارتباط 
روابط عمومی های حوزه صنعت با رسانه ها و پشتیبانی جدی از 
تولید کنندگان محتوای تخصصی و حرفه ای هنوز نارسایی های 
بس��یاری وج��ود دارد. از جمل��ه حرکت های ارزش��مندی که 
می تواند در قالب این تش��کل انجام ش��ود، تأس��یس صندوق 
حمایت از رس��انه های تخصصی با مش��ارکت تمامی اعضاء با 
هدف تقویت جدی و ایجاد عدالت نسبی در پشتیبانی مادی و 

معنوی ضابطه مند از رسانه ها خواهد بود. 
این تش��کل منسجم و قوی می تواند از پراکندگی رویدادها، 
همایش ها و نمایشگاه های تخصصی صنعت پیشگیری کرده و 
ب��ا ایجاد تمرکز و یکپارچگی در برگ��زاری، ارتقای کیفی آنها 
و صرفه جویی قابل توجه در هزینه ها را  دنبال داش��ته باش��د. 
اطمین��ان دارم هم��کاران ارجمندم در رس��انه ها، انجمن ها و 
واحدهای روابط عمومی ش��رکت های معدنی و صنایع وابسته 
تجارب، تلاش ها و ایده های بس��یاری در این زمینه داش��ته و 
در صورت مش��ارکت، همدلی و همراهی آنها پیش��نهاد حاضر 
می توان��د کامل تر ش��ده و اج��رای آن گام مثبت��ی در ارتقای 

کارکرد روابط عمومی ها و رسانه های این صنعت شود. 

محمدرضامقیسه
مدیرروابطعمومی
هلدینگسرمایهگذاریتوسعهمعادنوفلزات

حجم صادرات شرکت های بزرگ فولادساز کشور در 
نخس��تین ماه سال جاری )فروردین( به رقم ۲۲۱هزار و 
۵۹۲ تن رس��ید که بیش از ۴۶درصد آن س��هم فولاد 
خوزستان اس��ت. به گزارش ایرنا، برپایه جداول آماری 
عملکرد ش��رکت های ذوب آهن، ف��ولاد مبارکه، فولاد 
خوزستان، هرمزگان، فولاد کاوه جنوب و بناب پیرامون 
مقایس��ه عملکرد صادرات فروردین س��ال جاری نسبت 
به س��ال گذشته افت ۴۹درصدی را خاطرنشان ساخته 
است. براس��اس ارزیابی عملکرد ش��رکت های یادشده 

در نخس��تین ماه سال ۹۹، بیش��ترین رشد صادرات با 
۶۰درصد، مربوط به صدور بیلت به وس��یله فولاد کاوه 
جنوب به میزان ۴۰ هزار تن اس��ت. همچنین بالاترین 
میزان کاهش صادرات در فروردین س��ال جاری مربوط 
به فولاد مبارکه با رقم 8 هزار و ۴۲۲ تن اس��ت که در 
مقایس��ه با ماه مش��ابه در س��ال ۹8 افت 8۵ درصدی 
دارد. فولاد خوزس��تان هم در نخستین ماه سال جاری 
ب��ا رقم ۱۰۲ هزار و ۳۷۳ ت��ن صادرات با وجود کاهش 
۶۰درصدی نسبت به ماه مشابه سال گذشته، اما بیش 

از ۴۶درص��د از مجموع صادرات را ب��ه خود اختصاص 
داد. معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آمار صادرات فولاد در س��ال گذشته را 
در اردیبهش��ت ماه جاری در مصاحبه ویدئو کنفرانسی 
با خبرنگاران در محل این وزارتخانه بیش از ۹ میلیون 
تن اع��لام کرد، اما انجمن تولید کنن��دگان فولاد ایران 
در نام��ه ای که در ارتباط با ش��رایط صادرات خطاب به 
وزیر صنعت پیشین نوشت، رقم ۱۱ میلیون تن را ذکر 
کرد. انتظار می رود در افق ۱۴۰۴ میزان صادرات فولاد 

کش��ور به رقم ۱۴ میلیون تن برس��د که ۷ میلیون تن 
آن به صدور ش��مش اختص��اص دارد و بقیه مربوط به 

تولیدات فولادی است.

صادرات ۲۲۱.۵ هزار تنی شرکت های بزرگ فولادی 
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 گروهمعدن: 
دوره دوم فعالیت دولت تدبیر و امید برای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ب��ا تغییرات متعددی هم��راه بود. دومین 
وزی��ر از ای��ن جایگاه برکنار ش��د و درحال حاضر حس��ین 
مدرس خیابانی ک��ه پیش تر در جای��گاه قائم مقام و معاون 
بازرگان��ی رحمانی فعالیت می کرد، بر مس��ند سرپرس��تی 
وزارتخانه قرار گرفته اس��ت. شاید ارزیابی عملکرد مدیران 
پس از اتمام فعالیت آنها اقدامی تکراری باشد، اما همچنان 
از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت، چراک��ه می تواند نقاط 
ضع��ف عملکردی آنه��ا را به مدیران جدید بشناس��اند. در 
همین حال باید امید داش��ت که جانش��ینان تازه نفس از 
ای��ن انتقادات درس عب��رت بگیرند. بر همین اس��اس، به 
سراغ تولیدکنندگان صنعت آلومینیوم رفته ایم؛ صنعتی که 
به گفته فع��الان آن، در دوران فعالی��ت ۳ وزیر قبلی مورد 
بی مه��ری قرار گرفته اس��ت. اغلب فعالان ای��ن صنعت را 
تولیدکنندگان بخش خصوصی تش��کیل می دهند و اکنون 
انتظار تعامل بیش��تری از س��وی متولی��ان وزارت صنعت، 

معدن و تجارت دارند. 
صنعت آلومینیوم رها شده است  �

دبی��ر  آری��ا صادق نی��ت حقیق��ی، 
س��ندیکای صنای��ع آلومینی��وم در 
گفت وگو با »روزگار معدن«  و درباره 
شرایط صنعت آلومینیوم در ۲ سال 
گذش��ته، گفت: این صنع��ت در دو 
سال گذشته همچنان مورد بی مهری 
قرار گرفت. نه صنایع بالادستی و نه پایین دستی آلومینیوم 
م��ورد توجه متولیان این صنعت در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت قرار نگرفتند. همچنان اعتراض به نحوه قیمت گذاری 
و روند عرض��ه و تقاضای این فلز، دیده می ش��ود. با وجود 
اینکه میزان صادرات آلومینیوم به ویژه صادرات محصولات 
پایین دس��تی این فلز در چند سال گذشته کاهشی بود، اما 
این چالش عارضه یابی نشد. درواقع این صنعت بدون متولی 
به حال خود رها شد. حقیقی با اشاره به جلسه ای که میان 
اعضای سندیکای صنایع آلومینیوم و حسین مدرس خیابانی 
در جای��گاه قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور 
بازرگانی در اوایل اردیبهشت برگزار شده بود، گفت: ایشان 
در آن موقعیت ش��نونده خوبی ب��رای حرف های ما بودند و 
قول های مس��اعدی برای رفع چالش ه��ای موجود در این 
صنع��ت دادند. ح��ال اگر ق��رار گرفت��ن ایش��ان در مقام 
سرپرس��تی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت مانع از اجرای 
قول های مس��اعدی که به م��ا دادند نش��ود، انتظار داریم 
اتفاق ه��ای خوبی برای این صنعت بیفتد. وی خاطرنش��ان 
کرد: متاس��فانه در دوران فعالیت ۳ وزی��ر قبلی هیچ گونه 
تعاملی می��ان تولیدکنندگان و اعضای س��ندیکای صنایع 
آلومینی��وم با وزیر وجود نداش��ت. اما امی��د داریم در دوره 
جدید تعاملی که ش��کل گرفته تداوم یابد و در س��ایه این 
رابطه، صنعت آلومینیوم را از این وضعیت خارج کنیم و به 
شرایط بهتری برس��انیم. وی افزود: صنعت آلومینیوم جزو 
معدود صنایع کش��ور اس��ت که در اختیار بخش خصوصی 
اس��ت و در چنین ش��رایطی بار تمام مشکلات آن را بخش 
خصوصی متحمل می شود. بنابراین هر اتفاق مثبتی در این 
صنعت تنها به دس��ت بخش خصوصی انجام می ش��ود. در 
نتیجه دولت برای تحقق اهداف توس��عه ای، جهش تولید و 
رش��د صادرات غیرنفت��ی، هیچ راهی ج��ز تعامل با بخش 

خصوص��ی و اس��تفاده از نظرات کارشناس��ی آنه��ا ندارد.   
حقیق��ی در ادام��ه بزرگ ترین چالش های فع��الان صنایع 
آلومینیوم را تامین مواد اولیه دانست و افزود: درحال حاضر 
ش��مش آلومینی��وم بالاتر از قیم��ت جهانی آن از س��وی 
تولیدکنن��دگان داخل��ی در اختیار ما ق��رار می گیرد. این 
درحالی اس��ت که صاحب��ان صنایع بالادس��تی آلومینیوم 
کشور، شمش این فلز را با قیمت پایین تر از نرخ های جهانی 
صادر می کنند. همین موضوع رقابت پذیری محصولات ما را 
در بازارهای بین المللی کاهش می دهد. در چنین شرایطی، 
تولیدکنن��دگان محصولات آلومینیومی ترکیه که رقیب ما 
هستند به سبب خرید مواد اولیه با قیمت پایین تر از سطح 
جهان��ی از صنای��ع مادر، گوی س��بقت را از م��ا می ربایند. 
بازارهای عراق، افغانس��تان و بسیاری از کشورهای همسایه 
بین ما و ترکیه مشترک هستند، اما متاسفانه به سبب این 
بی تدبیری، ترکیه برنده این رقابت اس��ت.  دبیر سندیکای 
صنایع آلومینیوم تاکید کرد: در جلس��ه ای که با سرپرست 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در اوایل اردیبهش��ت برگزار 
ش��د، ایش��ان قول مس��اعد دادند که به زودی ش��رایط را 
به گون��ه ای فراه��م کنند ک��ه صادرکنن��دگان محصولات 
آلومینیومی بتوانند ش��مش را با قیم��ت صادراتی دریافت 
کنند. البته این موضوع فعلا در حد حرف است و باید برای 
آن شیوه نامه هایی صادر و اجرایی شود. لازمه اجرایی شدن 
این موضوع آن اس��ت که یک کارگروه مش��خص در حوزه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای آلومینیوم تشکیل شود 
و یک متولی داش��ته باشد. در همین حال، انتظار می رود با 
برقراری تعاملی مس��تمر میان متولیان وزارتخانه و اعضای 

س��ندیکای صنای��ع آلومینیوم مش��کلات در اس��رع وقت 
شناسایی شوند، در ادامه راه حل های مناسبی برای رفع این 
مشکلات ارائه و ش��یوه نامه های متناسب با آن صادر شود.  
این عضو س��ندیکا در پاس��خ به پرسش��ی مبن��ی بر اثرات 
تغیی��رات چند باره وزیر صنعت، معدن و تجارت و تاثیر آن 
بر عملک��رد صنایع گفت: تغییرات مداوم مش��کلاتی را به 
هم��ره دارد، ام��ا چنانچه یک سیاس��ت کلی ب��ر فعالیت 
وزارتخان��ه حاک��م باش��د و ه��ر فردی براس��اس س��لیقه 
شخصی اش فعالیت نکند، تغییرات مدیریتی کمترین ضربه 

را خواهد زد.  
وزی�ر صنعت، معدن و تج�ارت آلومینیوم را  �

فراموش کرد 
 هوشنگ گودرزی، رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ای��ران در گفت وگو با »روزگار معدن«  و در ارزیابی عملکرد 
رض��ا رحمانی در دورانی ک��ه وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بودند، گفت: در زمان فعالیت ایشان در جایگاه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، هیچ تغییری در شرایط صنعت آلومینیوم 
کشور ایجاد نشد. این بی توجهی در حالی رخ داد که ایشان 
ریاس��ت کمیس��یون رفع موانع تولید را برعهده داش��تند. 
همچنی��ن در زمان��ی که به عنوان قائم مق��ام وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت فعالیت می کردند، مصوباتی را برای بهبود 
وضعیت صنعت آلومینیوم کشور تصویب کردند.  گودرزی 
افزود: اما زمانی که ایش��ان در جایگاه وزارت قرار گرفتند، 
آنقدر سرش��ان شلوغ ش��د که حتی پاسخی به مکاتبات ما 
ه��م ندادند. گویی چالش های صنع��ت آلومینیوم در میان 

سرمشغولی های ایشان گم شد. 

وی افزود: س��الکو ه��م که در زمان 
وزارت ایشان به بهره برداری رسید، 
حاص��ل زحم��ات چندی��ن س��اله 
بسیاری از مسئولان بود و در دوران 
ایشان به نتیجه رسید.  گودرزی در 
پاسخ به پرسشی مبنی بر انتظارات 
فعالان صنعت آلومینیوم از جانشین جدید رضا رحمانی در 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت گفت: زمانی که حس��ین 
مدرس خیابانی در جایگاه معاون وزیر بودند، جلساتی را با 
اعضای س��ندیکای صنایع آلومینی��وم ترتیب دادند. ما نیز 
نظرهای خ��ود را به اطلاع ایش��ان رس��اندیم. نتیجه این 
جلس��ات مصوباتی بود که اکنون منتظر اجرایی شدن آنها 
هس��تیم. بدون تردید در سایه اجرایی شدن این مصوبات، 
صنایع پایین دس��تی آلومینیوم کشور می توانند با حداکثر 
ظرفیت خود به تولید مشغول شوند. درنتیجه در سایه این 

اقدام، هدف جهش تولید محقق خواهد شد. 
 رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم افزود: در همین حال 
در این جلس��ه قرار ش��د حداقل عرضه شمش آلومینیوم 
کنترل ش��ود. این حداقل عرضه م��واد اولیه در بورس در 
گذش��ته هفته ای ۴ هزار تن بوده است. امید است در سایه 
مذاکرات انجام ش��ده ش��مش به طور  مستمر عرضه شود 
و با اقداماتی مانند مهندس��ی عرضه، زمینه رش��د قیمت 
آن فراهم نش��ود.  وی خاطرنش��ان کرد: از دیگر مصوبات 
مهم این جلس��ه باید به فروش ش��مش با قیمت صادراتی 
ب��ه تولیدکنندگان صنایع پایین دس��تی که هدف صادرات 
دارند، اش��اره کرد. تصمیم مورد بح��ث به این دلیل اتخاذ 
ش��ده که ش��مش با قیم��ت ح��دود ۱۵۰ دلار پایین تر از 
نرخ های داخلی در بازار بین المللی صادر می شود. بنابراین 
چنانچ��ه با همان قیمت صادرات��ی در اختیار تولیدکننده 
داخل��ی قرار گیرد، زمینه جهش تولید را برای این صنعت 

فراهم می کند. 
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روی خط خبر

سرپرس��ت معاون��ت اجتماع��ی و پیش��گیری از وقوع جرم 
دادگس��تری آذربایجان ش��رقی با بیان اینکه مشکلات معدن 
اندریان باید در کوتاه ترین زمان حل ش��ود، گفت: بدون توجه 
به خواسته های مردم و شرکت استخراج کننده و اهتمام جدی 
مس��ئولان حل این مش��کل ممکن نبوده و خوشبختانه همه 
این عوامل را کنار هم داریم. به گزارش ایس��نا، احمد موقری 
در جلس��ه حل مش��کلات معدن اندریان با اشاره به این که در 
تمام کش��ور های دنیا شرکت های استخراج کننده معادن اقدام 
به س��رمایه گذاری اجتماعی می کنند، اظهار کرد: شرکت های 
معدن طلای آستارقان و اندریان باید بخشی از درآمد حاصله 

ش��رکت را به عمران و آبادی منطقه و برای کمک به کارهای 
عام المنفعه که از درخواس��ت های به حق مردم منطقه است، 
اختصاص دهند. بابک محبوب علیلو، دادس��تان مرکز اس��تان 
آذربایجان شرقی هم در این باره تأکید کرد: بحث سرمایه گذاری 
در اس��تان و رعایت اس��تانداردهای زیست محیطی که ارتباط 
مستقیم با سلامت جامعه و محیط دارد، اهمیت خاصی داشته 
 و از همان ابتدا مورد توجه ویژه رئیس کل دادگس��تری استان

 ب��وده اس��ت. وی با اب��راز تاس��ف از وضعیت پی��ش آمده در 
م��ورد معدن اندری��ان، ادامه داد: مصوبات خوبی در ش��ورای 
تامین اس��تان و ش��ورای تأمین شهرس��تان ورزقان در س��ال 

 گذش��ته اتخاذ ش��ده بود که اگر اجرا می شد، امروز شاهد این
 مش��کلات نبودیم. علیلو با اش��اره به تغییرات مثبت شرکت 

معدن اندریان، از مس��ئولان تصمیم گیرنده خواس��ت تا تمام 
ابع��اد قضیه به لح��اظ عملیاتی، زیس��ت محیطی و حمایت از 
س��رمایه گذاری در تصمیم گیری ه��ا لحاظ ش��ود. به گزارش 
روابط عمومی دادگس��تری کل آذربایجان ش��رقی، جلسه حل 
مشکلات معدن اندریان با حضور سرپرست معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از جرم دادگستری استان، دادستان مرکز استان، 
فرماندار شهرس��تان ورزقان، معاونان نیروی انتظامی اس��تان، 
مدیرعامل شرکت معدن طلای اندریان، نماینده اداره صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان و س��ایر اعضا در دادگس��تری استان 

برگزار شد.

اس��تاندار قزوین گفت: توس��عه مع��ادن ب��ا رعایت اصول 
زیست محیطی و توجه به سلامت شهروندان توجیه اقتصادی 
و منطقی برای فعالیت دارد در غیر این صورت با دادن مجوز 

به آنها موافقت نمی کنیم.
به گزارش مهر، هدایت الله جمالی پور به همراه علی فرخزاد 
معاون عمرانی، عیس��ی قبادی معاون اقتص��ادی، عباس نژاد 
مدیرکل محیط زیست اس��تان، مهدیخانی مدیرکل مدیریت 
بحران، احمدپور فرماندار آبیک از معادن ش��مال شهرس��تان 

آبیک بازدید کرد.
هدایت الله جمالی پور ضمن بازدید از معادن سخت کوشان، 
ناورود و آباد راهان در شهرستان آبیک، مشکلات معدن کاران 

و مردم را بررسی کرد.
جمالی پ��ور در گف��ت: قزوی��ن از لحاظ معدن��ی و صنعتی 

ظرفیت ه��ای خوب��ی دارد ام��ا بای��د براس��اس برنامه ه��ای 
زیست محیطی این فعالیت ها انجام شود تا آسیبی به سلامت 

مردم و محیط زیست وارد نشود.
وی بیان کرد: توس��عه معادن از سیاست ها مسئولان استان 

اس��ت که می تواند به اشتغال ما کمک کند اما نگران سلامت 
مردم و محیط زیس��ت هم هس��تیم که دس��تگاه های متولی 
به وی��ژه اداره محیط زیس��ت بای��د به آن توجه ج��دی کنند. 
اس��تاندار قزوین تصریح کرد: مردم شهرس��تان آبیک با چند 
مشکل و چالش جدی مواجهند که آلودگی کارخانه سیمان و 
کمبود آب شرب آنها از دغدغه های ما نیز هست که باید برای 
آن تدبیر کنیم و نگذاریم فعالیت معادن هم این مش��کلات را 
بیشتر کند. وی گفت: متأسفانه تخریب های محیط زیستی در 
این منطقه زیاد ب��وده و برخی صاحبان معادن منطقه نیز به 
تعهدات خود عمل نکردند و مردم ناراضی هستند که باید به 
مطالبات آنها پاس��خ دهیم. اس��تاندار قزوین خاطرنشان کرد: 
یکی از مش��کلات ما تخریب جاده های دسترس��ی به معادن 
اس��ت که حمل ب��ار کامیون ها بیش از حد مجاز اس��ت و به 

زیرس��اخت راه ها آس��یب زده و باید این روند متوقف ش��ود. 
جمالی پور اضافه کرد: فعالیت معادن منطقه باید تابع ضوابط 
و ش��رایط ش��واری عالی معادن اس��تان و با دریافت مجوز از 
شورا باشد و در کنار آن رعایت مسائل زیست محیطی، حفظ 
گیاه��ان و گونه های جانوری منطقه هم در اولویت باش��د تا 
مش��کلات منطقه بیشتر نش��ود. اس��تاندار قزوین گفت: اگر 
طرح جامع گردش��گری منطقه آبیک را در اولویت بررس��ی 
ق��رار دهید می توانیم از ظرفیت ه��ای موجود منطقه با هدف 
جذب مردم اس��تان های البرز و تهران به جای توسعه معادن 
برای رونق اقتصادی اس��تفاده کنیم. جمالی پور اظهار کرد: به 
مردم شهرس��تان آبیک تعهد می دهیم ضمن رفع مش��کلات 
زیس��ت محیطی منطق��ه ب��رای اش��تغال و رون��ق اقتصادی 

شهرستان هم به سرعت تدبیر کنیم.

سرپرست معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل آذربایجان شرقی: 

مشکلات معدن اندریان باید در کوتاه ترین زمان حل شود

استاندار قزوین: 

توسعه معادن نباید محیط زیست مناطق را تخریب کند

کیفیت و سرعت شاخص های مهم پروژه نورد گرم شماره ۲ 
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان تصریح کرد: 

مج��وز مجتمع ف��ولاد و ذوب آهن ازنا س��ال ۸۱ صادر و 
3تا 4س��ال بعد عملیات س��اخت آن شروع شد اما هنوز به 

بهره برداری نرسیده است.
تاکن��ون وعده های زی��ادی ب��رای افتتاح ای��ن مجتمع 
رسانه ای ش��ده اما هیچ کدام محقق نشده و بلافاصله وعده 
جدید از راه می رس��د. بخش��ی از طولانی شدن ساخت این 
کارخانه به تحریم های ناجوانمردانه بازمی گردد که س��ال ها 

مانع ورود قطعات شده بود.
محمد محمدی ن��ژاد، فرماندار ازنا درباره آخرین وضعیت 

این پروژه به ایس��نا گفت: متاسفانه با اینکه بیشتر قطعات 
کارخانه وارد شده اما چند ماهی می شود که عملیات نصب 

تعطیل است.
وی ب��ا بیان اینکه در س��طح ملی پیگی��ر فعالیت دوباره 
عملیات نصب هس��تند، تصریح کرد: در کارگروه ملی ستاد 
تسهیل مصوب شد که وزارت صنعت با همکاری ایمیدرو یا 

فولاد مبارکه اصفهان کار را پیش ببرند.
محمدی ن��ژاد خاطرنش��ان ک��رد: ش��رایط خ��وب پیش 
می رفت که مشکلی برای مدیرعامل کارخانه ایجاد و پروژه 

تعطیل ش��د. فرماندار ازنا گفت: عملی��ات نصب نزدیک به 
۹۰ درص��د پیش��رفت فیزیکی دارد و امیدواری��م موانع این 
 پ��روژه رف��ع و با نص��ب تمام تجهی��زات وارد ف��از دیگری

 از کار شویم.
وی با اشاره به اینکه پروژه مدتی است که فعالیت خاصی 
ن��دارد، ادامه داد: در کارگروه ملی س��تاد تس��هیل مصوب 
ش��د که وزارت صنعت با همکاری ایمیدرو یا فولاد مبارکه 

اصفهان کار را پیش ببرند.
محمدی ن��ژاد اضافه کرد: متاس��فانه برای س��رمایه گذار 

اصلی مش��کلی پیش آمد و نتوانس��ت کار را تکمیل کند و 
اگر ایمی��درو یا فولاد مبارکه پ��ای کار بیایند این مجتمع 

یک ساله به بهره برداری می رسد.

بهره برداری از »مجتمع فولاد ازنا« در بلاتکلیفی

گروهمعدن:
مدیرعامل ف��ولاد مبارکه اصفهان در جلس��ه 
تش��ریح سیاس��ت های فولاد مبارکه در احداث 
خ��ط نورد گ��رم ش��ماره ۲ این ش��رکت، که با 
حضور بخش��ی از پیمان��کاران توانمند این حوزه 
برگزار شد، از دو شاخص »کیفیت« و »سرعت« 
به عن��وان مهم ترین مؤلفه های اج��رای این خط 

نورد منحصربه فرد یاد کرد.
 به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
حمیدرض��ا عظیمیان گفت: برای کش��ور ما که 
درحال حاض��ر بخ��ش قابل توجه��ی از ورق های 
خ��اص و باکیفیت موردنیاز خطوط تولید صنایع 
مختلف خود را از مح��ل واردات تأمین می کند، 
به بهره برداری رس��یدن هرچه سریع تر خط نورد 
گرم ش��ماره ۲ فولاد مبارک��ه از اهمیت خاصی 

برخوردار است.
وی ب��ا تأکید بر مزیت های اج��رای این پروژه 
تصریح کرد: با اجرای ای��ن خط جدید، ظرفیت 
تولید انواع ورق، به ویژه ورق های فولادی خاص، 
ب��ه ۸ میلیون تن افزایش خواهد یافت و در کنار 
این پروژه، ۵۲ پروژه جنبی دیگر نیز آغاز خواهد 
ش��د که حجم عظیمی از فعالیت ه��ای مرتبط، 
اش��تغال و رون��ق اقتص��ادی برای کش��ور ایجاد 

خواهد کرد.
مدیرعامل فولاد مبارکه در همین زمینه افزود: 
رویکرد ما در تقس��یم فعالیت ه��ای این ابَرَپروژه 
به گونه ای است که از تمامی ظرفیت های داخلی 

به نحو مطلوب بهره مند شویم.
وی ب��ا تأکید ب��ر اینکه منابع مال��ی موردنیاز 
اح��داث ای��ن خط در نظر گرفته ش��ده اس��ت، 
گفت: بودجه مناس��بی برای سال اول این پروژه 
اختص��اص یافت��ه اس��ت و به تن��اوب و برمبنای 

اولویت، منابع بعدی اختصاص خواهد یافت.
مهن��دس عظیمیان نب��ود هیچ گون��ه انحصار 
در س��اخت این خ��ط را از مهم ترین ویژگی های 
مراحل ساخت آن دانس��ت و گفت: شرکت های 
برن��ده مناقصه در بخش ه��ای مختلف می توانند 
از ظرفیت های س��ایر شرکت ها به خوبی استفاده 
کنن��د. در واقع آنها می توانن��د کارها را در قالب 
کنسرسیوم های مجزا با کیفیت و سرعت مطلوب 
انجام دهند. در ه��ر حال همان گونه که پیش از 
این هم تأکید شد، رویکرد فولاد مبارکه استفاده 

از تمامی ظرفیت های موجود کشور است.

مهندس عظیمیان با اشاره به اینکه ۵۵ درصد 
تجهیزات مکانیکی و برقی این پروژه با اس��تفاده 
از ظرفیت های داخلی ساخته و نصب خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: مصمم هستیم با حمایت دولت 
محترم و همکاری و همدلی شرکت های سازنده 
داخلی و پیمان��کاران مربوطه، این ابَرَپروژه را در 

مدت 3۰ ماه به سرانجام برسانیم.
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه خاطرنش��ان کرد: 
بودج��ه ارزی و ریالی این طرح از منابع داخلی و 
به صورت کامل توسط فولاد مبارکه تأمین خواهد 
شد. در این باره جای نگرانی نیست و این موضوع 
را ب��ه بانک مرکزی نی��ز اع��لام کرده ایم. فولاد 
مبارکه برای این پروژه یک س��ازمان متناس��ب 
ب��ا هدف اج��رای 3۰ماه��ه آن درون خود ایجاد 
کرده است که از فعالیت های تولید و فرآیندهای 
معمول مجزا خواهد ب��ود. مجری طرح نیز خود 
مدیرعامل ش��رکت است و این تصمیم به جهت 

اهمیت زیاد و ویژه بودن این پروژه بوده است.
وی با تأکید بر اینک��ه این پروژه موردحمایت 
ویژه مس��ئولان نظام اس��ت تصریح کرد: ریاست 
محترم جمهوری در دستور کتبی از معاون خود 
نهاوندیان و مس��ئولان ذی ربط در وزارت صمت 

خواس��ته اند که کمک ها و مس��اعدت هایی را که 
دولت می تواند در این طرح ارائه دهد مش��خص 
کنن��د و وزرای مرتبط ازجمله وزیر محترم نفت 
نیز حمایت ویژه خود را برای اجرایی شدن پروژه 

نورد گرم ۲ اعلام کرده اند.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه اظه��ار کرد: معتقدم 
که اگر نگاه برد-برد در فرآیند اجرایی شدن این 
پروژه وجود نداش��ته باشد، با مشکلات مختلفی 
ازجمله تأخیر در زمان راه اندازی روبه رو خواهیم 

بود.
وی ادام��ه داد: تدابی��ری اتخ��اذ کرده ای��م تا 
بخش��ی از مصالح که مش��مول هیجانات قیمت 
خواهند بود ازس��وی ف��ولاد مبارکه تأمین گردد 
تا از این طریق حاش��یه امن ش��رکت ها بیش��تر 
شود. در همین زمینه حضور کمیته راهبری نیز 
به منظور مدیریت بهتر و یکپارچه کار، در چارت 
پیش بینی ش��ده اس��ت. انجم��ن مدیریت پروژه 
ایران را نیز به عنوان مش��اور ای��ن پروژه در نظر 
گرفته ای��م تا به این ترتیب عملیات اجرایی را در 
انحصار مدیریتی و تصمیم گیری قرار ندهیم و از 

مشورت های لازم بهره مند شویم.
عظیمیان تصریح کرد: قطع��ا انتظار داریم در 

این پروژه نی��ز مثل هر پروژه ب��زرگ دیگری با 
چالش های��ی ازجمله تحریم ه��ای ثانویه امریکا 
مواجه شویم؛ از این رو از مسئولان سیاسی کشور 
خواس��ته ایم تا در این صورت نی��ز اداره پروژه بر 
اس��اس قوانین ثانویه و مس��ئولیت پذیری ثانویه 
انجام ش��ود. ذکر ای��ن نکته نیز خال��ی از لطف 
نیس��ت که چند ماه پیش بنده به اتفاق تعدادی 
از مدیران ش��رکت های خصوصی به دیدار مقام 
معظم رهبری مش��رف شدیم و ایشان خطاب به 
حاضران فرمودند تحریم ه��ا در آینده نزدیک از 
بین نخواهند رفت و چاره ای جز پیشبرد کارها با 

اتخاذ تدابیر لازم وجود ندارد.
وی در بخش پایانی س��خنان خود خاطرنشان 
کرد: رهبر معظم انق��لاب بارها تأکید فرموده اند 
»نفس دش��من، دشمنی است«، حال با توجه به 
این ک��ه فولاد مبارکه مورد تحریم دش��من واقع 
شده، اگر زانوی غم بغل بگیریم و منفعل شویم، 
در مس��یر موردنظر دش��من حرک��ت کرده ایم؛ 
بنابرای��ن باید با احداث خط��وط تولیدی از این 
دس��ت، در مسیر ناامیدی دش��من، اشتغال زایی 
برای جوانان و رونق اقتصادی کشور گام برداریم.
مهن��دس عظیمی��ان اظه��ار امی��دواری کرد 

به کوری چش��م امریکای جهان خ��وار در پایان 
تابس��تان، جش��نی به مناس��بت نهایی ش��دن 
قرارداده��ا برگزار گ��ردد تا به ای��ن ترتیب گام 
بلندی در زمینه اجرایی ش��دن پروژه نورد گرم۲ 

برداشته شود.
در ادامه این جلس��ه، برخ��ی از مدیران عامل 
و روس��ای هیات مدیره ش��رکت های پیمانکاری 
جهانپارس و MMTE به بیان دیدگاه ها و طرح 

سؤالات خود پرداختند.
در همی��ن زمینه ف��رخ عالی پ��ور، مدیرعامل 
ش��رکت ایریتک گف��ت: ورود به اج��رای چنین 
ک��ه  می طلبی��د  زی��ادی  جس��ارت  پ��روژه ای 
خوش��بختانه مدیرعامل فولاد مبارکه با جرئت و 
هم��ت والا ب��ه آن ورود کرد و بعد از ۱۲ س��ال 

معطلی این پروژه، آن را آغاز کرد.
وی تصریح کرد: مهم این است که شرکت های 
حاض��ر در پروژه ن��ورد گرم ۲ ف��ولاد مبارکه با 
همدل��ی و هم��ت، به جای رقابت، ب��ا هم رفاقت 
کنند تا این کار بزرگ انجام ش��ود. خوشبختانه 
بس��تر انجام کار برای همه شرکت های توانمند و 

دلسوز فراهم است.
 MMTE در ادامه سعدشمس الدین از شرکت
نی��ز گفت: ج��ای خوش��حالی دارد ک��ه چنین 
مگاپروژه ای در حال اجرایی شدن است. شرکت 
MMTE در پ��روژۀ تولی��د ورق ه��ای عری��ض 
تجارب خوبی دارد که قابلیت اس��تفاده در پروژۀ 
نورد گرم ۲ را خواهد داش��ت. پیشنهاد می شود 
توانایی ها و فناوری بومی شده شرکت ها شناسایی 

شد و در این پروژه از آنها استفاده شود.
در ادام��ه، ن��ادر عطائ��ی رئی��س هیات مدیره 
شرکت جهانپارس گفت: در کشور ما پیمانکاران 
توانمن��د زیادی هس��تند ک��ه با وجود ش��رایط 
اقتصادی کش��ور، امکان مشارکت در پروژه نورد 
گرم۲ را دارند و طبیعی اس��ت که مش��ارکت و 
به کارگی��ری همه آنها نیز در پ��روژه بزرگ نورد 
گرم۲ وجود نخواهد داش��ت. بنابراین پیش��نهاد 
می ش��ود ش��رکت ها در قالب کنسرسیوم به کار 
احداث نورد گ��رم ورود کنند. وی تأکید کرد: با 
توجه به ش��رایط اقتصادی و ت��ورم روزانه ای که 
بعضا در اقلام مختلف ش��اهد آن هس��تیم، بهتر 
اس��ت به منظور عدم مواجهه شرکت ها با کمبود 
بودجه، راهکار مناس��بی اندیشیده شود تا انجام 

پروژه نیز با تأخیر همراه نشود.

رفع مشکلات کارخانه 
تولید کنسانتره سیرجان 

با ورود دادستانی
دادس��تان س��یرجان گف��ت: پس از کس��ب 
گزارش��ی مبنی س��بر ایج��اد مش��کلاتی برای 
خ��ط انتقال برق ب��ه یک کارخان��ه تولیدی در 
س��یرجان، بلافاصله دادس��تانی به موضوع ورود 
و دس��تورات قضایی جهت برطرف ش��دن موانع 
 راه اندازی خط تولید کنس��انتره در این کارخانه 

صادر شد.
ب��ه گزارش فارس ، با هدف بررس��ی روند آغاز 
فعالیت کارخانه تولید کنس��تانتره شرکت زرین 
گوهر س��یرجان، دادس��تان س��یرجان به همراه 
سرپرس��ت فرمان��داری و تع��دادی از مدی��ران 

شهرستان از این کارخانه بازدید کردند.
محس��ن نیکورز، گفت: پس از کسب گزارشی 
مبنی بر ایجاد مش��کلاتی برای خط انتقال برق 
به یک کارخانه تولیدی در س��یرجان، بلافاصله 
دادس��تانی به موضوع ورود و دس��تورات قضایی 
برای برطرف ش��دن موانع راه اندازی خط تولید 

کنسانتره در این کارخانه صادر شد.
وی بیان کرد: با توجه به قرار گرفتن بخش��ی 
از مس��یر خط انتقال برق ب��ه این واحد تولیدی 
در املاک شخصی، مشکلاتی از ناحیه معارضین 
ایجاد ش��ده بود ک��ه پس از برگ��زاری چندین 
جلسه مش��ترک نهایتا با اصلاح بخشی از پروژه 
انتقال برق، مشکل چند ماهه انتقال برق به این 

واحد تولیدی برطرف شد.
دادستان سیرجان افزود: خط تولید کنسانتره 
این کارخانه که در ۱۷ کیلومتری محور سیرجان 
بندرعباس واقع ش��ده، در فاز اول ۲۵۰هزار تن 
کنس��انتره تولید خواهد کرد که می تواند تولید 

خود را تا ۵۰۰ هزار تن نیز افزایش دهد.
نیک ورز با بی��ان اینکه ف��از اول این کارخانه 
با اش��تغالزایی مس��تقیم ۷۰ نفر و غیرمستقیم 
۱۵۰ب��ه زودی آغاز به کار خواهد کرد، افزود: این 
طرح با سرمایه گذاری ۵۰ میلیارد تومانی بخش 

خصوص فعالیت خود را آغاز کرده است.

بازگشت ۲۴ واحد 
صنعتی و معدنی به چرخه 

تولید در قم
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت قم 
گفت: بر اس��اس آخرین آمار ۲هزار و ۲۱۷واحد 
صنعت��ی و صنای��ع معدن��ی با س��رمایه گذاری 
4۹هزار و ۵۶۲ میلیارد ریال در این استان فعال 

است.
محمود سیجانی در گفت وگو با ایرنا، بیان کرد: 
با این حجم سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی 
و صنای��ع معدن��ی فعال در قم ب��رای ۵۶هزار و 

۱۲3تن فرصت اشتغال ایجادشده است.
وی افزود: انواع محصولات لاستیک، پلاستیک 
و صنای��ع پایین دس��تی پتروش��یمی، چس��ب، 
کف��ش و دمپایی، مبلمان، س��وهان، لامپ های 
لوازم خانگی،  موتورس��یکلت،  ان��واع  کم مصرف، 
قطع��ات خ��ودرو، صنای��ع غذایی و س��لولزی و 
بس��ته بندی و صنای��ع معدنی همچ��ون آهک، 
س��یمان، منگنز و آجرنس��وز ازجمله تولیدهای 

استان است.
وی ادامه داد: هم اکنون خوش��ه های صنعتی 
فرش، کفش ماشینی، س��نگ، مبلمان، چوب و 
س��وهان در قم فعال اس��ت و خوشه های پسته، 
انگشترسازی، پوشاک، سیمان، فناوری اطلاعات 
و محصولات پلاستیکی به زودی کار خود را آغاز 

خواهند کرد.
س��یجانی گفت: در س��ال گذش��ته ۲4 واحد 
صنعت��ی و معدن��ی راکد و غیرفعال با اش��تغال 
۲4۰ تن در زمینه تولید صنایع غذایی، کفش و 
دمپایی، محصولات پلاستیکی، فلزی، شیمیایی، 
س��لولوزی، صنایع معدنی و ب��رق و الکترونیک 

فعال شد و به چرخه تولید بازگشت.
وی بی��ان کرد: همچنین در س��ال ۹۸ میزان 
صادرات اس��تان بر اس��اس میزان مبدا تولید به 
ارزش ۲۲۰میلیون دلار و وزن ۲۹۰هزار تن بود 
که عم��ده کالاهای صادراتی ق��م را محصولات 
فلز، مواد پلاستیکی، مفتول مسی، ماشین آلات 
و وسایل مکانیکی، فرآورده های غلات و اسنک، 
الی��اف مصنوعی و محص��ولات گوناگون صنایع 
شیمیایی، سوخت ها و روغن های معدنی، کفش، 
آلومینی��وم و مصنوعات آن و عمده کش��ورهای 
هدف صادراتی را عراق، هند، ترکیه، افغانستان، 
امارات، ویتنام، پاکستان، ازبکستان، آذربایجان و 

چین تشکیل داده بود.



بینالملل
سهشنبه
30اردیبهشت1399
25رمضان1441
19مه2020
شماره361 سالدوم

روی خط خبر

کیتکونی��وز،  هفتگ��ی  نظرس��نجی  در 
کارشناس��ان  2گ��روه  ه��ر  اکثری��ت 
وال استریت و س��رمایه گذاران ادامه روند 
افزایش��ی قیمت طلا در هفت��ه جاری را 

پیش بینی کردند.
س��رمایه گذاران  ایس��نا،  گ��زارش  ب��ه 
حرف��ه ای و معامله گ��ران به ادام��ه روند 
تس��هیل سیاس��ت پولی به عن��وان عامل 
حمایت کنن��ده از رش��د قیم��ت ط��لا و 
همچنین آمار اقتصادی نامطلوب اش��اره 

کردند. 
آمار اقتصادی نامطلوب هفته گذش��ته 
با انتش��ار آمار هفتگی متقاضیان دریافت 
بیمه بی��کاری در امریکا که س��ه میلیون 
نف��ر دیگ��ر افزای��ش داش��ت و کاه��ش 
۱۶.۴درص��دی خرده فروش��ی امریکا در 

آوریل مورد توجه قرار گرفت.
در نظرسنجی کیتکونیوز از کارشناسان 
وال اس��تریت برای هفته ج��اری، ۱۴ نفر 
ش��رکت کردند که از می��ان آنها ۱۰ نفر 
معادل ۷۱ درصد به افزایش قیمت طلا و 
دو نفر معادل ۱۴ درصد به کاهش قیمت 
ط��لا رای دادن��د و به همین تع��داد نظر 

خنثی داشتند.
در این بین، ۱۰۸۸ نفر در نظرس��نجی 
آنلای��ن کیتکونیوز ش��رکت کردند که از 
می��ان آنه��ا، ۷۵۰ نفر مع��ادل ۶۹ درصد 
افزای��ش قیم��ت طلا و ۱۷۹ نف��ر معادل 
۱۶درص��د کاه��ش قیمت ط��لا در هفته 
ج��اری را پیش بین��ی کردن��د و ۱۵۹ نفر 

معادل ۱۵ درصد نظری نداشتند.
در نظرس��نجی کیتکونی��وز برای هفته 
گذشته بیشتر کارشناس��ان وال استریت 
و س��رمایه گذاران افزای��ش قیمت طلا را 

پیش بینی کرده بودند. 
بهای معام��لات آینده هر اونس طلا در 
ب��ازار نیویورک روز جمعه پس از نوس��ان 
زی��ادی ک��ه تجرب��ه ک��رد ب��ا ۱۵ دلار و 
۴۰س��نت معادل ۰.۹ درصد افزایش، در 
۱۷۵۶ دلار و ۳۰ س��نت بس��ته ش��د که 
بالاتری��ن قیمت در یک ماه گذش��ته بود 
و برای کل هفته 2.۵درصد رش��د قیمت 

نشان داد.
کوین گریدی، رئیس ش��رکت فونیکس 
فیوچ��رز اظهار کرد: من به رش��د قیمت 
طلا در هفت��ه جاری خوش  بین هس��تم. 

در مقطع فعلی شاهد کند شدن بازارهای 
سهام هستیم.

 بس��ته های محرک مالی که از س��وی 
بانک های مرکزی رونمایی ش��ده است، به 

بالا رفتن قیمت طلا کمک خواهد کرد. 
فضای نرخ ه��ای بهره ان��دک هم برای 
مدت��ی ادام��ه دارد و این ام��ر برای طلا 

مثبت است.
جی��م ویکاف، تحلیلگر تکنیکال ارش��د 
کیتکونی��وز نی��ز افزایش قیم��ت طلا را 
پیش بین��ی کرد و گفت خری��داران هفته 
خوبی داش��تند و عوامل فنی برای رش��د 

قیمت طلا مثبت تر شده اند.
دانیل پاویلونیس، کارگزار ارشد کالا در 
ش��رکت »آر جی او فیوچرز« به کیتکونیوز 
گفت ک��ه انتظار دارد طلا در هفته جاری 
روند صعودی داشته باشد به ویژه که دلار 
امریکا در اواخر هفته گذشته ضعیف شد. 
همچنی��ن نقره ه��م عملک��رد بهتری 
نس��بت به ط��لا پی��دا ک��رده و عملکرد 
ق��وی این فلز ممکن اس��ت باعث افزایش 

علاقمندی به خرید طلا شود.
در این بین، مارک لیبوویت، تحلیلگر و 
ناشر وی آر متالز/  ریسورس لتر پیش بینی 
 ک��رد که طلا ممکن اس��ت عقب نش��ینی 

کند. 
وی به کیتکونیوز گف��ت: با وجود همه 
خوش بینی که به طلا دارم، همچنان بازار 
را در مع��رض تصحیح قیم��ت می بینم و 
کاه��ش قیمت این فل��ز در کوتاه مدت را 

پیش بینی می کنم.
استراتژیس��ت  سیژینس��کی،  کالی��ن 
ارش��د بازار در ش��رکت مدیری��ت دارایی 
SIA اظه��ار کرد که ب��ه دلیل تعطیلاتی 
ک��ه چندین کش��ور در یک هفت��ه و نیم 
آینده دارن��د، ممکن اس��ت فعالیت بازار 
تقلیل پی��دا کند و به همی��ن جهت وی 
 نس��بت به بازار ط��لا در هفته جاری نظر 

خنثی دارد.

براساس در نظرسنجی کیتکونیوز؛
رشد قیمت طلا مهارناپذیر خواهد ماند

گروهمعدن:
براس��اس گزارش هفتگی بازاره��ای جهانی 
فولاد، هفته گذش��ته قیمت سنگ آهن وارداتی 
خلوص ۶2 درصد در چین از ۹۰ دلار گذش��ته 
و پ��س از کمی تصحیح قیمت ت��ا پایان هفته 
دوباره رش��د چشمگیر داشت به طوری که روز 
جمعه ۹۳ دلار هر تن س��ی اف  آر شد که نسبت 

به هفته قبل تا ۶ دلار رشد داشت.
ب��ه گ��زارش »کالاخب��ر«، بهب��ود تقاض��ا، 
محدودیت عرضه، بسته محرک اقتصادی بانک 
مرکزی چی��ن و بهبود بازار ف��ولاد آن همگی 
دست به دس��ت هم داد تا بازار ای��ن ماده اولیه 

صعودی باشد. 
موج��ودی س��نگ آهن بن��ادر چی��ن حدود 
یک میلی��ون تن افت داش��ته ۱۱۱.۹۵ میلیون 

تن ثبت شد.
 بانک مرک��زی چین مرحله دوم کاهش نرخ 
ذخی��ره قانون��ی بانک ها را اجرا ک��رده که این 
اقدام حدود 2۸ میلی��ارد دلار به اقتصاد چین 
تزری��ق می کن��د. می توان گف��ت اقتصاد چین 
به تدریج به حالت طبیعی خود و بهبود عملکرد 

آن بازمی گردد.
در ب��ازار ص��ادرات ای��ران، آخری��ن قیمت 
س��نگ آهن مگنتیت خل��وص ۶۱ درصد هفته 
گذشته از ۴۷.۸ دلار به ۵۸.۱ دلار هر تن فوب 
رس��ید. س��نگ آهن هماتیت صادراتی خلوص 
۶۱درصد ایران نیز کمتر از ۱۰ دلار بالا رفت و 

۵۴ دلار هر تن فوب ثبت شد.
قراضه �

متوس��ط قیمت قراضه سنگین کلاس ۱ و 2 
خلوص 2۰-۸۰ وارداتی در ترکیه هفته گذشته 
را در 2۵۰ دلار ه��ر تن س��ی اف آر به پایان برد 
که نسبت به هفته قبل تا 2 دلار افت داشت. 

برخی انتظار دارند قیمت تا 2۴۵ دلار کاهش 
یابد چراکه فولادسازان در ترکیه نمی توانند در 
بازار داخل��ی به دلیل افزایش ارزش لیر فروش 
خوبی داش��ته باش��ند و بازار ص��ادرات هم در 
سکوت مطلق اس��ت چراکه رقبایی چون هند 
و روسیه قیمت های بهتری به خریداران عرضه 

می کنند.
هفت��ه گذش��ته قراض��ه صادراتی س��نگین 
کلاس 2 ژاپ��ن ۱۵ دلار ب��الا رفت و 2۱۵ دلار 

هر تن فوب ثبت ش��د. متوس��ط قیمت قراضه 
وارداتی در شرق آسیا نیز ۵ دلار رشد داشت و 

2۵۵دلار هر تن سی اف آر شنیده شد.
در بازار داخلی امریکا نیز قراضه خرد ش��ده 
تنه��ا یک دلار بالا رف��ت و 2۶۱ دلار هر لانگ 

تن ثبت شد.
بیلت �

عرضه کنن��دگان بیل��ت س��ی ای اس هفت��ه 
گذشته امیدوار بودند رونق بازار قراضه و بهبود 
تقاضای آس��یا به بازار ش��ان کمک کند ولی تا 
پایان هفته این جو مثبت تبدیل به ابهام بیشتر 
در بازار شد چراکه در بازار واردات قراضه ترکیه 

روند آینده قیمت ها در ابهام بود.
بیل��ت س��ی ای اس اوایل هفته قب��ل ۳۴۵ تا 
۳۵۰ دلار ه��ر تن فوب دریای س��یاه بود و تا 
پای��ان هفته برخی تا ۳۶۰ دلار هم پیش��نهاد 

می دادند. 

عرضه کنندگان سی ای اس بیشتر روی خرید 
چینی ه��ا حس��اب بازکرده ان��د. در چین بیلت 
س��ی ای اس از ۳۷۵ دلار ب��ه ۳۸2 دلار هر تن 
سی اف آر بهبود داش��ت. در هر حال خریداران 
آس��یایی عجله ای در خری��د در قیمت های بالا 

نشان نداده اند.
بیل��ت س��ی ای اس در ترکیه هفته گذش��ته 
ت��ا ۱۰ دلار بهب��ود داش��ته ۳۷۰ دلار هر تن 
س��ی اف آر ش��نیده ش��د البته معامله ای نهایی 
نشد. در جنوب شرق آسیا نیز بیلت وارداتی تا 
۸دلار بهبود داشت و ۳۷۰ تا ۳۸۰ دلار هر تن 

سی اف آر شنیده شد.
مقاطع �

در هفت��ه ای که گذش��ت تقاصای میلگرد در 
بازار صادرات س��ی ای اس در حد متوسط بود و 
قیمت از ۳۷۰ تا ۳۸۰ دلار به ۳۷۵ تا ۳۸۵دلار 

هر تن فوب دریای سیاه رسید. 

در ترکیه هفته گذش��ته رکود ب��ازار میلگرد 
ادامه داش��ت. قیمت در ب��ازار داخلی تا ۳ دلار 
افت داش��ت و ۴۰۴ دلار هر تن درب کارخانه 

ثبت شد. 
میلگرد صادراتی ترکیه نیز تا ۱۰ دلار رش��د 
داش��ت و ۴۰۰ ت��ا ۴۰۵ دلار هر تن فوب ثبت 
ش��د ولی خریداران به دنب��ال حداقل ۱۰ دلار 

ارزان تر بودند.
در چین قیمت میلگرد صادراتی حدود ۷دلار 
ب��الا رفته ۴۴۶ دلار هر تن فوب ثبت ش��د. در 
جنوب ش��رق آس��یا میلگ��رد واردات��ی حدود 
۴۰۰دلار هر تن س��ی اف آر بود که نس��بت به 

هفته قبل تغییری نداشت.
در ب��ازار داخلی اروپا میلگ��رد در ۴۵۸ یورو 
هر ت��ن درب کارخانه بدون تغییر ماند.در بازار 
امریکا نیز میلگرد در ۵۹۸ دلار هر ش��ورت تن 

ثبات داشت.

ورق �
هفته گذش��ته ورق گرم صادراتی سی ای اس 
از ۳۵۵ دلار ب��ه ۳۵۰ تا ۳۶۵ دلار هر تن فوب 
رس��ید. بهب��ود جزیی تقاضا به آنه��ا اجازه داد 
قیمت را کمی بالا ببرند. چین در ۳۸۰ تا ۳۸۵ 
دلار هر تن س��ی اف آر از س��ی ای اس ورق گرم 
خرید که معادل ۳۴۵ تا ۳۵۰ دلار بود. در کل 
بیشتر آسیایی ها خریدار ورق سی ای اس بودند.

ورق گ��رم صادراتی چین نیز حدود ۱2 دلار 
بهبود هفتگی داش��ت و ۴۱۶ دلار هر تن فوب 

ثبت شد.
در ب��ازار داخلی اروپا ورق گ��رم ۶ یورو افت 
داش��ت و ۴۳۱ یورو هر تن درب کارخانه ثبت 

شد. 
در ب��ازار امریکا نیز ورق گرم از ۴۸۵ دلار به 
۴۹۸ دلار هر ش��ورت تن درب کارخانه بهبود 

داشت.

فراز و فرود در بازارهای جهانی فولاد

 کاهش صادرات
 فولاد روسیه 

می��لادی  س��ال جاری  نخس��ت  ۳م��اه  در 
ص��ادرات ف��ولاد و چ��دن روس��یه ۱.۴ میلیون 
 ت��ن کاه��ش یافت��ه و ۶.2 میلی��ون ت��ن ثبت

 شده است.
به گ��زارش کالاخبر، این رق��م ۱۹ درصد در 
مقایسه با مدت مشابه س��ال گذشته کمتر بود. 
همچنین در ۳ماهه نخس��ت س��ال ۱۰ هزار تن 
رش��د س��الانه در واردات فولاد به روس��یه نیز 
مشاهده ش��د که ۸۱۴۰۰ تن ثبت شد. ولی در 
۳ماهه دوم این رون��د تغییر خواهد کرد چر که 
تقاضای ناچیز داخلی کارخانه ها را مجبور کرده 

به دنبال افزایش حجم صادرات خود باشند.
در حالی ک��ه ماه های م��ارس و آوریل تقاضا 
ی فولاد در روس��یه مطلوب بوده انتظار می رود 
در ماه می تا ۵۰ درصد افت داش��ته باشد. انتظار 
م��ی رود در ماه می صادرات فولاد روس��یه 2۰ تا 
2۵ درصد افزایش یابد و بر قیمت های صادراتی 

تاثیر منفی بیشتری بگذارد.

رشد ۱۷ دلاری قراضه 
صادراتی ژاپن  

در آخری��ن مناقص��ه ماهانه قراض��ه صادراتی 
سنگین کلاس 2 ژاپن قیمت برنده ۱۷ دلار هر 
تن نس��بت به ماه قبل بالاتر بوده 2۱2 دلار هر 

تن تحویل کنار کشتی ثبت شد.
به گزارش فولاد ایران، این در حالی اس��ت که 
قیمت فعلی در بازار نقدی پایین تر اس��ت و این 
اختلاف قیمت تعجب فعالان ب��ازار را به همراه 

داشته است.

صادرات کویل نورد گرم 
هند به آسیا

هن��د حدود 2۰۰هزار ت��ن کویل نورد گرم به 
چین و کش��ورهای جنوب ش��رقی آس��یا صادر 

می کند.
ب��ه گ��زارش بیرونیت به نقل از مت��ال بولتن، 
کارخانج��ات هندی بیش از 2۰۰ هزار تن کویل 

نورد گرم صادر می کنند.
در طول چند روز گذشته صادرات کویل نورد 
گرم افزایش یافته است و بیش از 2۰۰ هزار تن 
برای چین و کشورهای جنوب شرقی آسیا رزرو 

شده است.
ی��ک کارخان��ه بخ��ش خصوصی ب��ه تنهایی 
۱2۵ه��زار ت��ن کوی��ل نورد گ��رم را ب��ه چین 

اختصاص داده است.

سنگ آهن از ۹۰ دلار 
گذشت

بهب��ود تقاضا موجب ش��د قیمت س��نگ آهن 
واردات��ی خل��وص ۶2 درص��د در چی��ن ب��رای 
نخس��تین  بار از اواس��ط مارس تاکنون به بالای 

۹۰دلار هر تن خشک سی اف آر برسد.
به گزارش »کالاخبر«، آخرین قیمت 2.۳ دلار 
هر تن خش��ک رشد روزانه داشته و ۹۰.۱۵ دلار 

هر تن خشک سی اف آر شنیده شده است.
ظاه��را موجودی س��نگ آهن در بن��ادر چین 
کاه��ش داش��ته و تولید فولاد خام این کش��ور 
بالاس��ت از ای��ن رو تقاض��ای خرید س��نگ آهن 
خل��وص متوس��ط بالاتر رفته و ب��ر قیمت ها اثر 

مثبت داشت.
تقاضای فولاد س��اختمانی در چین بیش��تر از 
حد انتظار بهبود داش��ته و صنعت خودروسازی 
آن نیز رو به بهبود است از این رو تقاضای فولاد 
و سنگ آهن در این کشور رو به بالا خواهد بود.
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آیاظرفیترشدبازاربورسایراناشباع
شدهاست؟

اثرات مثبت س��رمایه گذاری در بازار سرمایه، وضعیت فعلی بورس را واقعی و به 
دور از آنچه که برخی آن را حبابی می خوانند است ولی مردم باید به دور از هیجان 

برای سرمایه گذاری در این بازار مولد اقدام کنند.
بازار سرمایه ایران وارد دوران تازه ای شده است که می توان از آن به عنوان دوره 
»نوزایی یا تولد تازه« تعبیر کرد. بازار جدید بورس ایران مشخصه ها و ویژگی هایی 
دارد که به تدریج نمایان بروز و ظهور می کند. بارزترین ویژگی آن، تغییر و تبدیل 
بورس از یک بازار محدود به یک مدل فراگیر در س��طح ملی اس��ت. س��نگ بنای 
تبدی��ل بورس به یک »ابر بازار« در اقتصاد ایران، اکنون در تصمیم و اس��تراتژی 

کلان نظام نهاده شده است.
چنی��ن به نظر می آید که این اس��تراتژی از مرحله تدوین ت��ا تحقق آن دارای 

3ضلع مهم خواهد بود: 
اول؛ شکستن طلسم خصوصی سازی و عرضه اموال و موسسات اقتصادی دولتی 

و حکومتی در بورس.
دوم؛ سهیم کردن آحاد شهروندان ایرانی در بازار با پشتوانه طرح سهام عدالت.
سوم؛ تامین منابع مالی و هزینه بخش خصوصی و تولید از عایدات بازار سرمایه.

ب��ه این ترتیب اگر بورس ام��روز به فرزند محبوب و برومند اقتصاد ایران تبدیل 
ش��ده، به این سبب است که می بایست س��ه آرزوی بزرگ و زمین مانده دولت و 

نظام را محقق کند؛
 1- آرزوی رقابت��ی ک��ردن اقتصاد بس��ته و احیای قدرت بخ��ش خصوصی با 

واگذاری سهام شرکت های بزرگ. 
2- تحقق وعده دیرین مشارکت شهروندان در چرخه اقتصادی کشور. 

3- س��رانجام یافتن یک منبع درآمد پایدار برای دولت جهت تامین هزینه های 
جاری و عمرانی. تیم اقتصادی دولت به نظر می آید که درصدد است هر سه جنبه 

از این استراتژی را همزمان پیش ببرد. 
به همین دلیل در روزهای اخیر از یک سو سران دولت و نظام از حسن روحانی 
تا مش��اوران اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری بر واگذاری املاک، مس��تغلات و 
شرکت های تحت پوشش بانک ها و بنیادها تاکید کرده اند و از سوی دیگر تلاشهای 
پرش��تاب برای حضور میلیون ها ش��هروند در بازار بورس شروع شده است. ضمن 
آنکه مسئولان اقتصادی از درآمد چند هزار میلیاردی دولت در بازار سرمایه سخن 
به میان آورده اند. همه این ها دست به دست هم داده تا در این برهه تاریخی، بورس 
در پیکره اقتصاد ایران به بالاترین قله اهمیت دس��ت یابد. بازار س��رمایه اکنون نه 
تنها قبله آمال فعالان اقتصادی و س��رمایه گذاران بزرگ و کوچک ش��ده بلکه در 
محور و مدار علاقه شهروندان و مردم عادی نشسته است. نتیجه عینی این درجه 
از علاقه و عطش به حضور در بورس باعث ش��ده دماس��نج حرکت شاخص کل به 
نقطه جوش برس��د و هر روز شاهد اتفاقات ش��گفت انگیز جدید در تالار معاملات 
بورس باشیم. نخستین اتفاق شگفت آور در آغاز این هفته رقم خورد که شاخص 
با قدرت قله یک میلیون واحدی را فتح کرد و ارزش معاملات روزانه به بالای 2۰ 
هزار میلیارد تومان رس��ید. تب و التهاب خرید و فروش س��هام اکنون به اندازه ای 
است که بسیاری از خبرها و اتفاقات کشور را تحت تاثیر قرار داده است. بنگاههای 
خب��ری به گ��زارش لحظه به لحظه از درون بازار روی آورده اند و مقام های ارش��د 
حکومتی به تش��کیل جلسات پی در پی برای کنترل امنیت و ثبات بازار مبادرت 
کرده ان��د و در س��وی دیگر، صف چند صد میلیونی تقاضا برای س��هم هایی مثل 

شستا، سایپا و صبا شکل گرفته است. 
این موج التهاب و هیجان در چند روز اخیر عوارض دیگری هم داشت که نباید 
از نظر دور داش��ت. شاخص کل بعد از شکستن رکورد تاریخی و خیره کننده یک 
میلیون واحد، ناگهان عقب نش��ینی خود را آغاز کرد و این توقف و عقبگرد باعث 
ت��رس و نگرانی اکثریت س��هامداران ش��د. پیامد ملموس این ت��رس را در هجوم 
ش��هروندان به صف های فروش دیدیم که ش��وق و ذوق روزهای جهش ش��اخص 

بلافاصله جای خود را به تردید و دلهره داد. 
لبت��ه در ای��ن میان، برخی بنگاه ه��ا و کانال خبری نیز نق��ش آفرین بودند که 
ب��ا ترتی��ب دادن گفت وگو و میزگرد با افراد مدعی م��دام در فضای ترس عمومی 
دمیدند؛ تا آنجا که خیل س��هامداران در فضای مجازی و صفحات تلگرامی چنین 
پنداشتند که گویی خطر بزرگ »حبابی شدن بورس« یا سقوط و ریزش شاخص 

آغاز شده است. 
متاس��فانه در ای��ن فضای تردید و هیج��ان، برخی از تریبون ه��ا و افراد مدعی، 

بدیهی ترین اصول و منطق بازار را کتمان و انکار کردند.
 اصولی که به صورت واضح می گوید در بازاری که موج عظیم تقاضا و نقدینگی 
در آن وارد ش��ده و از س��وی دیگر عرضه های بزرگ س��هام دولتی ها کلید خورده 
است، ادعای سقوط شاخص چه موضوعیتی دارد. بدون شک، فعالان حرفه ای بازار 
به روش��نی می دانند که فراز و فرود و پدیده »نوسان« خصلت جدایی ناپذیر بازار 
اس��ت و اساس��ا در جدال میان صف های عرضه و تقاضا است که بازار انرژی لازم 
برای پویش و پیشرفت را کسب می کند. در فضای پرالتهاب امروز، خلأ و ضرورت 

این بحث به صورت جدی احساس می شود.
 همه ما را گریزی از این نیست که برای آنکه خیل سهامداران در تله تبلیغات و 
توصیه های نادرست گرفتار نشوند باید توجه آنها را این رشته واقعیت حرکت بازار 
جلب کرد تا دریابند نخس��تین توصیه علم بازار سرمایه به سرمایه گذار جدید این 
است که هیجان و شتابزدگی در سهامداری را از خود دور کند و به این باور برسد 

که بعد از هر جهش و صعود شاخص، اصلاح آن یک ضرورت است. 
بی ش��ک بورس در این مرحله که دوران گذار به تحول و تکامل اس��ت، رقیبان 
و مخالفان��ی دارد که تاکتی��ک و تکنیک آنها در تولید ت��رس و اضطراب در نگاه 
سهامداران است و فقط از این راه است که می توانند سرمایه و نقدینگی را فراری 
دهند؛ بنابراین همه کس��انی که دل در گرو توس��عه و تعالی بازار سرمایه را دارند 
می باید برای حفظ »ارزش��های ذاتی« بازار یعنی امنیت، ش��فافیت و رقابت وجهه 

همت خویش سازند.
منبع: ایسنا

نظرگاه

سبقت معدنی ها و فلزی ها از بازدهی شاخص کل

خروج نقدینگی تازه  وارد ها با شرایط منفی بورس

سید حمید رضا علوی 
تحلیلگر بازارسرمایه

در این زمینه باید عنوان کرد که روند مناس��ب بازار 
جهانی و رش��د قیمتی فلزات و نفت در این هفته یکی 
از مهم ترین محرک های رش��د قیمت سهام کالایی در 

بورس تهران به ویژه 2 گروه مزبور بود.
نگاهی دقیق تر به معدنی ها �

معدنی ه��ا ب��ا 1۰ ش��رکت زیرمجموع��ه و س��هم 
۹درص��دی از ارزش کل ب��ازار س��هام، معاملات هفته 
گذشته را با رشد بیش از 14 درصدی به پایان رساند و 
از این منظر جایگاه سومین صنعت با بیشترین درصد 

بازدهی را به خود اختصاص دادند.
در ای��ن می��ان بیش��ترین بازدهی هفتگ��ی به نماد 
معدن��ی دماوند تعلق گرفت که توانس��ت س��ود بیش 
از 22درص��دی را در این هفته کس��ب کند. همچنین 
نماد مزبور از ابتدای سال جاری تاکنون نیز به بازدهی 
7۹.۵درصدی دس��ت یافته اس��ت. آخری��ن اخبار از 
معدنی دماوند برگزاری مناقصه این شرکت برای خرید 
خط یک دستگاه استحصال )فلوتاسیون( سرب است. 
افزون بر این »کدما« در دوره یک ماهه نخس��ت سال 
۹۹ به تولید و فروش پوکه معدنی، کنس��انتره س��رب 
و تراورت��ن پرداخته که از ف��روش این 3 نوع محصول 
 بی��ش از 1۹۰میلی��ون میلیارد تومان درآمد کس��ب 

کرده است.
توسعه  معادن وفلزات از دیگر نمادهای این گروه بود 
که با ثب��ت بازدهی 1۹.2درصدی در هفته گذش��ته، 
عملکردی درخش��ان را به نمایش گذاش��ت. در حالی 
ش��ایعاتی پیرام��ون تاثیر بیم��اری کرونا ب��ر عملکرد 
ش��رکت های این گروه و همچنی��ن برنامه های آینده 
آنها در این هفته به گوش می رس��ید که در این زمینه 
»ومع��ادن« اقدام به انتش��ار گزارش شفاف س��ازی بر 

سایت اطلاع  رسانی کدال کرد. 
مرتضی علی اکبری، معاون مالی و اقتصادی توس��عه 
مع��ادن و فل��زات عنوان کرد: »از اوایل س��ال ۹8 و با 
اوج  گرفتن شدت بیماری کرونا، شرکت شیوه نامه های 
مب��ارزه با این بیم��اری را در پیش گرفت و با اقدامات 
مناسب انجام شده، کنترل مناسب انجام شد و به این 
ترتیب بیم��اری مزبور تاثیر قاب��ل توجهی بر عملکرد 
ش��رکت نداش��ت. همچنین با توجه به گذر از بحران 
پیک ش��روع ویروس، تاثیر قابل توجهی بر روند آینده 
»ومع��ادن« و همچنی��ن ش��رکت های س��رمایه پذیر 

پیش بینی نمی شود.«

از سوی دیگر در حالی س��رمایه گذاری صدر تامین 
از برنامه افزایش س��رمایه ۵۵درص��دی خبر داده که 
یکی از اه��داف خود از این افزایش س��رمایه را خرید 
س��هام »ومعادن« عنوان کرده است. »تاصیکو« اعلام 
کرده که برنامه افزایش س��رمایه از مبلغ 2۰۰میلیارد 
توم��ان ب��ه 31۰۰میلیارد توم��ان را در دس��ت دارد. 
افزای��ش س��رمایه مزبور از محل مطالبات حال ش��ده 
س��هامداران و آورده نقدی و سود انباشته و همچنین 
به منظ��ور جبران مخ��ارج س��رمایه ای، بهینه کردن 
پرتف��وی و اصلاح س��اختار مالی خواه��د بود. ضمن 
اینک��ه »تاصیکو« از قصد خرید 1.74درصد از س��هام 
»ومعادن« معادل 7۰۰میلیون س��هم مزبور خبر داده 
اس��ت. یادآور می ش��ود س��رمایه گذاری ص��در تامین 
درحال حاضر سهامدار 8.22درصدی »ومعادن« است.

چه خبر از دوقلوهای سنگ آهنی؟ �
هفته گذش��ته برای 2نماد چادرمل��و و گل گهر نیز 
مثب��ت بود. به ط��وری که ثبت بازده��ی 18درصدی 
»کگل« در کنار س��ود 17درص��دی »کچاد«، بازدهی 
ای��ن دو نم��اد از ابتدای س��ال جاری را ارتق��ا داد. به 
طوری که س��وددهی چادرمل��و از ابتدای فروردین ۹۹ 
تا پایان هفته گذش��ته )24اردیبهشت( به 1۶۶درصد 
رس��ید. در همین راستا هر سهم »کگل« نیز با سودی 

فراتر از ۵۰درصد روبه رو شد.
در هفته گذش��ته چادرملو ش��اهد انتشار اخباری با 
حجم بس��یار بالا بود. نماد مزبور در حالی روز دوشنبه 
هفته گذشته با توجه به تغییرات بیش از ۵۰ درصدی 
قیمت س��هام متوقف ش��د که پس از انتش��ار گزارش 
کنفرانس اطلاع رس��انی بر س��ایت ک��دال، 2 روز بعد 

یعنی چهارشنبه بازگشایی شد. 
همچنین ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو، اولویت شرکت را توسعه اکتشافات و 
دستیابی به ذخایر جدیدعنوان کرد و افزود: اکتشافات 
گس��ترده یکی از سیاست های اصلی چادرملو در دوره 
جدید اس��ت که در این زمینه مذاکرات گس��ترده ای 
ص��ورت گرفته و امیدواریم به نتایج خوبی هم دس��ت 
یابی��م. با انجام اکتش��افات در آنومال��ی D1۹ و رفتن 
به س��مت اکتش��افات عمقی، به ذخایر جدیدی دست 
خواهیم یافت تا کارخانه های اطراف با حداکثر ظرفیت 
خ��ود بتوانن��د کار کنند. ما آمادگ��ی داریم که در هر 
کجای ایران به ما پهنه واگذار ش��ود عملیات اکتشافی 

آن را انجام دهیم. وی با اش��اره به بحث تعیین قیمت 
س��نگ آهن و زنجی��ره ف��ولاد گف��ت: قیمت گ��ذاری 
دس��توری برای محص��ولات فولادی منطقی نیس��ت 
و بهتر اس��ت ای��ن قیمت ها به گونه ای باش��د که هم 
تولید کننده مواد اولیه )س��نگ آهن( منتفع شود و هم 

تولید کنندگان محصولات فولادی.
دیگ��ر دوقل��وی س��نگ آهن��ی یعنی گل گه��ر نیز 
هفته گذش��ته اخباری مبنی ب��ر راه اندازی خط تولید 
ماس��ک منتش��ر کرد. بر این اس��اس کارگاه تولیدی 
فیلتراندیش��ان که تاکنون با حمای��ت گل گهر، فیلتر 
ماش��ین آلات معدنی تولید می کرده، ب��ا اضافه کردن 
تعدادی دس��تگاه دیگر در کنار تولید فیلتر هوا، شروع 

به تولید ماسک نیز کرده است.
رصد فولادی ها �

همانطور که عنوان ش��د گروه فلزات اساس��ی فعال 
در بورس تهران هفته گذش��ته را با رشد 7.2درصدی 
شاخص صنعت سپری کردند. در گروه فولادی بیشتر 
ش��رکت های ف��ولادی گزارش های مطلوب��ی را تحت 
تاثیر تقاضا بالای داخلی در حال انتش��ار دارند. این در 
حالی است که صنعت مزبور شاهد ابلاغ بخشنامه های 
جدی��دی بود. در حالی هفته قبل معاون امور معادن و 
صنای��ع معدنی وزارت صم��ت در نامه ای به واحدهای 
تولیدکننده میلگرد و تیرآهن آنها را ملزم کرد، تا تنها 
2۵ درصد از تولیدات خود را صادر کنند که این هفته 
نیز بخش��نامه ای درب��اره الزام واحده��ای تولیدکننده 
ش��مش فولادی به عرضه حداقل ۶۰ درصد از شمش 

تولیدی خود در بورس کالا صادر شد.
در این گروه مدیرعامل فولاد خوزستان از دستیابی 
به رکوردی جدیدی خبرداد و افزود: »برای دومین بار 
در س��الی که به نام جهش تولید مزین شده به رکورد 
جدیدی در تولید روزانه خود به میزان 13 هزار و ۵21 

تن دست یافتیم.«
بررس��ی ها نش��ان می دهد که فولادخوزستان هفته 
گذش��ته را با ثبت بازدهی 4.۵درصدی س��پری کرده 
که این امر سوددهی این شرکت از ابتدای سال جاری 

تاکنون را به بیش از ۹3درصد ارتقا داده است.
در این گروه عل��ی دهاقین، مدیرعامل فولاد جنوب 
کیش نیز از 2برابر شدن تولید شمش فولاد در شرکت 
خبر داد و گفت: »فاز دوم فولادس��ازی مجتمع فولاد 
کاوه جنوب تا پایان اردیبهشت راه اندازی خواهد شد. 

ب��ا راه اندازی این خط، ظرفیت اس��می تولید ش��مش 
فولاد از 1.2 میلیون تن به 2.4 میلیون در سال خواهد 
رس��ید.« این در حالی است که هر سهم »کاوه« هفته 
گذش��ته را با زیان 3.2درصدی پشت سر گذاشت. ولی 
در این گروه عملکرد مس شهید با هنر قابل توجه بود. 
به طوری که »فباهنر« ب��ا ثبت بازدهی 18.3درصدی 
در مقی��اس هفتگ��ی از دیگر نمادهای گروه س��بقت 
گرفت و به این ترتیب سود 1۵۰درصدی را در کارنامه 

سال جاری خود ثبت کرد.
 در حال��ی نماد »فباهنر« روز دوش��نبه با توجه به 
تغییرات بیش از ۵۰ درصدی قیمت سهام متوقف شد 
که پس از انتش��ار گزارش کنفرانس اطلاع رس��انی بر 
سایت کدال، روز چهارشنبه به تابلوی بورس بازگشت. 
همچنی��ن نماد مزبور صورت های مالی حسابرس��ی 
ش��ده مربوط به س��ال مالی منتهی به پایان ۹8را نیز 
منتش��ر کرد. ضمن اینکه قرار اس��ت روز چهارش��نبه 
31اردیبهش��ت ش��اهد برگزاری مجمع عمومی عادی 
س��الانه خود به منظور تصویب صورت های مالی سال 

۹8باشد.
براس��اس ص��ورت مالی حسابرس��ی ش��ده مزبور، 
»فباهنر« در دوره یک س��اله منتهی به پایان اس��فند 
س��ال ۹8 س��ود خالصی افزون ب��ر 284میلیارد تومان 
محقق کرده که نس��بت به عملکرد مدت مشابه سال 
قبل، رش��د 2۶4درصدی نش��ان می ده��د. در همین 
زمینه س��ود عملیاتی ش��رکت نیز با 14۵درصد رشد 
نسبت به سال ۹7 به 331میلیارد تومان رسیده است.

ف��ولاد مبارکه اصفهان نیز از دیگر نمادهایی بود که 
هفته گذش��ته شاهد توقف به علت نوسان ۵۰درصدی 
بود. این نماد که روز یکشنبه هفته گذشته متوقف شد، 
پس از انتشار گزارش شفاف سازی، در روز چهارشنبه 
بازگش��ایی ش��د. به این ترتیب تنها با 3روز معامله در 
هفته گذشته توانست 13.2درصد بازدهی را به نمایش 
گذارد. در این میان محسن رضیعی، معاون اقتصادی و 
مالی »فولاد« در اطلاعات حاصل از برگزاری کنفرانس 
اطلاع رسانی ش��رکت، به پروژه ورق گرم 2اشاره کرد 
و گفت: »پروژه نورد گرم2 به عنوان فاز تکمیلی طرح 
توسعه زیر سقف 7.2میلیون تن شرکت فولاد مبارکه 
و مکم��ل نورد گرم فعل��ی ش��رکت در تولید کمی و 
محصولات باکیفیت اس��ت که پیش بینی می ش��ود در 

سال 14۰1به بهره برداری برسد. «

دبی��ر کل کان��ون کارگ��زاران بورس گف��ت: باید 
توجه داش��ت که تمام س��هام داران بازار س��رمایه از 
سرمایه گذاران خرد نیستند و سرمایه گذارانی هم در 
این بازار حضور دارند نقدینگی قابل توجهی را صرف 
خرید سهام کرده اند این سرمایه گذاران ممکن است 
در این شرایط نقدینگی خود را از بورس خارج و وارد 

بازارهای موازی کنند.
س��ید روح الله میرصانعی در گفت وگو با ایلنا درباره 
وضعی��ت بازار س��رمایه و احتمال خ��روج نقدینگی 
در این ش��رایط اظهار کرد: س��رمایه گذاران تازه وارد 
به بورس با ب��ازار منفی رو  به رو ش��دند، البته بورس 
همیش��ه رون��د منفی و مثب��ت ندارد و ای��ن دامنه 
بسته به رکود و رش��د اقتصادی، وضعیت شرکت ها، 
تحریم ها، ورود و خروج نقدینگی، وضعیت سیاس��ی 
و... تغیی��ر می کن��د و تمام این عوام��ل روی ارزش 

سهام های بورسی اثر گذار است.
وی با تاکید بر اینکه اگر بازار منفی باش��د ش��اهد 
خروج نقدینگی از بازار س��رمایه خواهیم بود، گفت: 
ممکن اس��ت برخی از سهام داران به ویژه تازه واردها 
وج��وه خ��ود را وارد س��ایر بازارهای م��وازی کنند. 
احتم��ال ایجاد این جریان در بازار وجود دارد اما اگر 
اصلاح در بازار کوتاه مدت باش��د و ب��ازار بتواند خود 

را ریکاوری کند، جذابیت بازار ادامه خواهد داشت.
دبی��رکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار در 
پاس��خ به این س��وال که در صورت خروج نقدینگی 
از بازار س��رمایه کدام بازار ش��انس و توان جذب این 
نقدینگی را خواهد داش��ت، تاکید کرد: درحال حاضر 

کاهش س��ودهای بانکی علامت و س��یگنال مثبتی 
اس��ت برای بازار س��رمایه اما از س��وی دیگر ش��اهد 
تحرکاتی در بازار ارز هس��تیم. همچنین بازار طلا به 
واس��طه افزایش نرخ ارز و افزای��ش نرخ جهانی انس 

طلا رشدهایی را داشته است
میرصانعی ادامه داد: بازار مس��کن و خودرو هم در 
ای��ن چند روز ارز با افزایش تقاض��ا روبه رو بود. البته 
باید توجه داشت که تمام سهام داران بازار سرمایه از 
سرمایه گذاران خرد نیستند و سرمایه گذارانی هم در 
این بازار حضور دارند نقدینگی قابل توجهی را صرف 
خرید سهام کرده اند این سرمایه گذاران ممکن است 
در این شرایط نقدینگی خود را از بورس خارج و وارد 

بازارهای موازی کنند.

وی گفت: البته برخ��ی از تحلیل گران معتقدند به 
دلیل وجود محدودیت در س��ایر بازارها، شاید بورس 
هنوز در این شرایط برای این سرمایه گذاران جذاب تر 
باشد. دبیر کل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار 
با بیان اینکه برای دولت ها جذب نقدینگی به سمت 
ب��ازار س��رمایه بهترین گزینه اس��ت چراک��ه اثرات 
تورمی ندارند و بس��تری برای جمع آوری نقدینگی از 
س��ایر بازارها و ورود آن به بازار بورس اس��ت، افزود: 
ام��ا اینکه دولت ب��ه غیر از تبلی��غ کار دیگری برای 
بازار س��رمایه کرده است جای س��وال است. به نظر 
می رسد که برنامه خاصی برای این بازار وجود ندارد. 
البته حمای��ت دولت از بازار توجیه��ی هم ندارد در 
کمتر کش��وری دخالت مس��تقیم دولت در بازارها را 

می بینیم مگر در ش��رایط کام��لا بحرانی. میرصانعی 
با بیان اینکه به هر حال باید بدانیم که بازار س��رمایه 
با ریس��ک همراه است و س��رمایه گذاران هم ریسک 
آن را پذیرفته ان��د و وارد این بازار ش��ده اند بنابراین 
افت و خیزهای قیمتی هم لاجرم بخشی از این بازار 
اس��ت، گفت: طبیعتا هر چقد ش��رایط منفی و رکود 
بازار بیش��تر طول بکش��د خروج نقدینگی از س��وی 
س��هام داران ت��ازه وارد، غیرحرفه ای و خرد بیش��تر 
خواهد بود. این خروج نقدینگی فرآیندی نیس��ت که 
در ی��ک آن رخ دهد و یک رون��د و فرآیند تدریجی 

است.
وی ادامه داد: با طولانی ش��دن وضعیت قرمز بازار 
در هر پله بخش��ی از س��هام داران ناامید می شوند و 

نسبت به خروج سرمایه خود اقدام می کنند.
دبی��ر کل کانون کارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار 
اظهارک��رد: در مجموع منطقی و اصولی نیس��ت که 
س��هام داران غیرحرفه ای و خرد به صورت مس��تقیم 
وارد ب��ازار ش��وند. یک��ی از تبع��ات ورود مس��تقیم 
س��رمایه داران خرد این اس��ت برخ��ی از قیمت ها به 
ش��کل نادرس��ت بالا می رود و در زم��ان ریزش بازار 
باعث می ش��ود که این قیمت ها به شدت هم کاهش 

یابند.
میرصانع��ی ادامه داد: ام��ا اگر س��رمایه گذاران از 
طریق صندوق های سرمایه گذاری وارد شوند، در آن 
زم��ان مدیران حرفه ای می دانند ک��ه چه پرتفوای را 
طراح��ی کنند در مواقع ریزش بازار،  آن پرتفو ارزش 

خود را حفظ کند. 

 گروه معدن: 
بورس تهران در حالی هفته گذشته شاهد تجربه 
دو نیم��ه متفاوت بود که صنای��ع فعال در این بازار 
نیز ش��رایط مختلفی را تجربه کردند. بر این اساس 
صعود ش��اخص کل بورس در 3روز ابتدایی در کنار 
افت این دماس��نج در 2روز پایان��ی هفته منتهی به 
24اردیبهش��ت ، سبب ش��د تا بازدهی هفتگی این 

نماگر به 4.1 درصد رسد. 
به گزارش معدن 24، در این زمینه از 3۹ صنعت 
بورس��ی 18 گروه با رش��د میانگی��ن قیمت ها و در 
مقاب��ل 1۹ گروه با افت ش��اخص صنعت خود رو به 
رو ش��دند. این در حالی اس��ت که 2 گروه معدنی و 
فلزی فعال در بازار س��هام نه تنها با رش��د شاخص 
صنعت روبه رو شدند، بلکه با ثبت بازدهی به مراتب 
بیش��تر نس��بت به نماگر اصلی بازار از شاخص کل 
بورس س��بقت گرفتند. به این ترتیب شاخص گروه 
معدنی رش��د بیش از 14درصدی و شاخص صنعت 
فلزات اساس��ی نیز صعود 7.2درصدی را در کارنامه 

خود ثبت کردند.
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